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Hledání cest. Tento rok máme za sebou dva sněmy, kmenový a valný. Dalo by se říci, že po takto významných 
zasedáních je vše nadmíru jasné a postačí si vyhrnout rukávy a vrátit se s velkým nadšením opět ke svým denním 
povinnostem. Skutečnost je ale poněkud jiná. Náš sněm na rozdíl od minulých nevyhlásil programové prohlášení, 
ale nechal to na novém náčelnictvu, došlo k jeho dokončení asi o šest měsíců. Valný sněm poprvé v historii 
neudělil odstupujícím absolutorium, ale zprávu o činnosti ústředních orgánů a zprávu o hospodaření pouze „vzal na 
vědomí“. Vlastně téměř všechna usnesení byla vzata pouze na vědomí namísto užívaného schválení. A tak 
namísto přesných pokynů sněmů máme „prostor“ ke hledání. Můžeme hledat a ověřovat organizační model 
ústředních orgánů, můžeme nadále hledat formy moderní (tak opovrhované) výchovy, a neposledně můžeme 
nadále pokračovat ve hledání cesty ke hlubšímu pochopení skautingu bez přívlastků. (Pokračování na str. 2) 
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KMENOVÉ ZPRÁVY 

 
Výběr nejdůležitějších zestručněných zpráv, plné znění v zápisech náčelnictva. 

ZÁPIS 3. zasedání UNOS 5. září 2001 v Praze 
Přítomní: sestra Jiřina Adéeová, bratři Ivo Slavíček, Jaroslav Chládek, Jiří Žáček, Miroslav Kubát, 
Zdeněk Kolečkář, Vladislav Jech, Miloslav Moravec, Jiří Kalenda, Miloš Gurecký, Zdeněk Beránek. 
Program jednání: 
Zamyšlení br. Vladislava Jecha � Schválení zápisu z minulého zasedání � Kontrola úkolů ze 2. zasedání 
NOS � Krátké zprávy členů UNOS � Zpráva místonáčelní a základní informace o valném sněmu Junáka � 
Hospodářská směrnice NOS � Pracovní řád NOS � Informace o Beskydech 2001 � Programové 
prohlášení � Zpráva náčelníka kmene OS a program zasedání velkého náčelnictva v říjnu � Závěr. 

Krátké zprávy členů UNOS 
Náčelník kmene br. Ivo Slavíček informoval: � O projednávání a stavu novely předpisu o 
skautských vyznamenáních � O doplnění statutu Zlaté syrinx podle historických zásad � O 
konferenci organizované poradním sborem plzeňského zpravodaje OS konané 31.3.2001 
v Rokycanech � Svojsíkův oddíl delegoval do náčelnictva bratra Kubáta (sněm OS jej zvolil 
zpravodajem NOS pro vzdělávání). 

� Místonáčelník br. Jaroslav Chládek podal informaci o provedené sbírce na pomník bratra 
Plajnera. 

� Místonáčlní ses. Jiřina Adéeová informovala o přípravě valného sněmu Junáka a o jednání 
ÚRJ. Konstatovala, že příprava sněmu není na časově odpovídající úrovni. Zatím se ústřední rada 
soustředila pouze na vypracování nových stanov, podle kterých by měla proběhnout volba do 
nových ústředních orgánů.  

� Delegáty sněmu za OS jsou náčelník a místonáčelní OS. Bratr náčelník zjistí možnost účasti cca 
5 členů NOS na valném sněmu Junáka jako hostů. 

� Zpravodaj pro vzdělávání br. Miroslav Kubát informoval o nutnosti zlepšení zájmu o účast 
LŠ OS v roce 2002. 

� Tiskový zpravodaj br. Jiří Žáček informoval o vydávání a distribuci Kmenových novin. 

� Zahraniční zpravodaj br. Vl. Jech podal zprávu o účasti naší delegace na 4. evropské 
konferenci ISGF v Budapešti. � K dalším informacím ze zahraničí bylo rozhodnuto: � Kmen bude 
odebírat 10 kusů časopisu subregionu ZE Neuigkeiten. � Kontaktní osobou vč. E-mailu a faxu  

(pokračování ze str.1)  Nemluvě o dlouhodobém hledání cesty k obnově morálních hodnot. Můžeme 
přece namísto klidné práce s oddíly, vymýšlení her a věnování se cílevědomé výchovné práci v oddílech 
věnovat svůj čas hledání. Proč se nad tím zlobit, vždyť přece skaut znamená  zvěda či stopaře, a tedy i 
hledače, a hledání je tedy ve významu tohoto názvu. A konec konců i naše skautské heslo, které bylo 
zvoleno moudře a prozíravě, je rozšiřováno na „buďme připraveni na vše“. Sněm ukázal ještě jedno, 
významná skupina mladých činovníků, současných vůdkyň a vůdců, byla v opozici, nebyla spokojena s 
 přijímáním některých rozporuplných řešení a opatření. jako např. nedostatky při hlasování (jako opačné 
pořadí při hlasování, či málo pochopitelné užívání tzv. optické většiny při hlasování, ale také postup při 
řešení umělého problému kolem Svojsíkova oddílu). Jsou to právě ti, kteří také vedou ty nejmladší a 
budou to i oni, kteří budou řešit a věřím, že správně vyřeší vše to doposud neřešené a nedořešené. 
Nedávno na oslavách výročí založení skautingu v Kobylisích zazněla výstižná myšlenka: „Co bylo víme, 
co bude záleží na nás”. Je v tom hluboká pravda a jednoduchý a jasný návod pro ty, kteří chtějí nalézt 
spolehlovou a poctivou cestu pro nás pro všechny, držme se ho.  
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bude br. Jech. � Nezúčastníme se Baltického setkání v roce 2002. Předběžně ohlásíme cca 12 
delegátů na konferenci subregionu střední Evropa v roce 2003 na Slovensku. � Účast na setkání v 
Grossarlu považuje UNOS za velmi důležitou a potvrdí ji. � Účast na Světové konferenci ISGF v 
Kanadě v r. 2002, doporučeno: z ekonomických důvodů se nechat zastupovat některou národní 
organizací OS ze sousedních zemí. 

Usnesení 3-1   UNOS souhlasí s přijetím  slovinských OS do ISGF.                          Přijato: 9:0:0 

� Zpravodaj pro legislativu br. Kolečkář podal informaci o projednávání pracovního řádu NOS. 
Konstatoval, že ve Statutu není určena náplň činnosti duchovního zpravodaje (rádce) a 
zpravodaje pro historii, kterou je třeba dořešit. 

Usnesení 3-3   Pracovní řád je vypracován a jeho případné změny budou projednány po případné 
změně Statutu OS vyplývající ze změny Stanov.                                                         Přijato: 5:0:0 

� Hospodář br.Mil. Moravec informoval o souvislosti s připravovanou změnou stanov Junáka. 

� Krajský zpravodaj  br. Miloš Gurecký informoval o stavu příprav Česko – polsko – 
slovenského setkání ve dnech 27. až 30. 9. 2001. Je přihlášeno 22 účastníků z Polska, 5 ze 
Slovenska a 19 z České republiky. � Bratr Gurecký podal zprávu o sněmu Oddílu Velena 
Fanderlika v Třinci. Sněm byl dobře připraven a zúčastnilo se jej 53 členů oddílu. 

� Byl projednáván návrh programového prohlášení. Na návrh budou navazovat skupinové 
tématické rozpravy na zasedání NOS ve Vysokém Mýtě v 10/2001. 

Bratr náčelník poděkoval za účast a kvalitní diskusi a v 18.40 hod. jednání ukončil. 

Termíny významných zahraničních akcí 
19. až 26. 1. 2002 Gildenforum Rakousko, Grossarl  
30. 5. až 2. 6 2002 Österreichischer Gildentag Rakousko, Furstenfeld  
9. až 15. 6. 2002 23. světová konference ISGF Kanada, Vancouver  
4. až 8. 9. 2002 Balttreffen (akce subregionu ISGF) Litva  
28. 12. až 8. 1. 2003 20. světové jamboree Thajsko  
 
ZÁPIS 4. zasedání UNOS 5. říjen 2001 konaného ve Vysokém Mýtě 
Přítomni: sestry Jiřina Adeéová, Božena Boguschová, Olga Hermanová, Hana Jančíková, Hana 
Kaprálková, bratři Miloš Gurecký, František Hron, Jaroslav Chládek, Čestmír Janata, Vladislav Jech, 
Vladimír Kohler, Zdeněk Kolečkář, Václav Kučera, Zdeněk Maxmilián, Miloslav Morávek, Petr 
Novotný, Pavel Petrů, Ivo Slavíček, Vladimír Stöhr, František Uksa, Jiří Žáček (21). Omluveni: bratři 
Zdeněk Beránek, Jiří Kalenda, Miroslav Kubát, Vladislav Porsch, Jiří Wolf. Nepřítomni: bratr Jaroslav 
Reška.   Hosté: bratr J. Zedníček, vůdce střediska Vysoké Mýto. Zasedání se nezúčastnili činovníci krajů: 
hl. m. Praha, Karlovarský, Liberecký a Olomoucký. 

Program   
� Schválení programu � schválení zápisů z minulých zasedání � kontrola plnění úkolů zprávy členů NOS 
� Beskydy 2001 � návrh novely konstituce ISGF � vzdělávání a kvalifikace v kmeni OS � příprava LŠOS 
2002 � program kmene OS � organizace kmene OS � vyznamenání v kmeni OS � doplněk krojového 
předpisu pro OS � nebyl podán žádný pilný návrh � program jednání byl schválen.                          19:0:0 

Zprávy členů NOS  
Krajští zpravodajové: � v krajských radách zastoupení kmene OS bez problémů � Kmenové 
noviny doručovány jako poškozené zásilky tj. nekvalitní expedice TDC � v květnu 2002 
proběhne v Plzni 3. západočeské jamboree � proběhly oslavy 85. výročí založení skautingu 
v Hradci Králové � v červnu 2001 proběhl týdenní stanový tábor hradeckých OS v Pařezské 
Lhotě, organizoval br. Chládek, účast 31 členů OS � v kraji Vysočina je pasivní OZOS okresu 
Havlíčkův Brod � ve Zlínském kraji je pasivní OZOS okresu Uherské Hradiště.  
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Náčelník br. Slavíček informoval o dokončování práce br. Lešanovského „O historii skautingu 
v letech 1968 až 70“ a současně vyzývá členy NOS k aktivní reakci na výzvu. V příloze zápisu je 
osnova připravované publikace. Br. Lešanovský přivítá každý dílčí příspěvek, který 
charakterizuje osud skautingu v regionech v období let 1968 až 70. 
Kontaktní adresa:  br. Karel Lešanovský Teplická 55, 405 02  Děčín 4,  tel.: 0412/5310728 

Místonáčelní ses. Adeéová informovala o výjezdním zasedání ÚRJ v Nymburce ve dnech 7. až 
9. září 2001. ÚRJ projednávala přípravu valného sněmu Junáka, návrh nových stanov a hodnotila 
průběh ESK. Byl zamítnut požadavek kmene, aby sněm OS mohl podávat své návrhy valnému 
sněmu Junáka. V projevu odstupujícího náčelníka CHK br. Šmajcla zaujala poznámka, že si je 
vědom toho, že se během své funkce nevěnoval výchovným záležitostem CHK tak, jak bylo 
třeba. Podobně se ke své práci vyjádřil i br. Šantora. V další části svého projevu br. Šmajcl 
poděkoval členům SO a OS za jejich účast při obnově Junáka v letech  1960 a 1989. Bez jejich 
aktivity by byl Junák pro příští generace ztracen. 

Zahraniční zpravodaj br. Jech podal zprávu o 5. česko–polsko–slovenském setkání oldskautů 
„BESKYDY 2001“ ve dnech 27. až 30. 9. v Beskydech. Závěrem byl sepsán trojjazyčný 
protokol, který všichni zúčastnění obdrželi. Ocenil i nasazení „servisního týmu“ vedeného br. 
Gureckým, vč. překvapení, tj. setkání s „rodinou prérijních indiánů“. Br. náčelník tuto akci 
rovněž vysoce zhodnotil a organizátorům poděkoval. Podrobněji v příloze Kmenových novin. 

Seznámil náčelnictvo OS s článkem prezidenta ISGF z „World Gazette Mondial“ a se základním 
smyslem návrhu novely Konstituce ISGF, zvláště pak s doprovodným vysvětlením, které 
konstatuje, že členové ISGF nebudou skautkami a skauty, ale členy mezinárodního společenství 
tj. ISGF. Po uvážlivé rozpravě přijalo NOS následující usnesení. 
Usnesení 4–1 (Zkráceně) � Náčelnictvo OS se seznámilo s článkem prezidenta ISGF Nielse 
Rosenboma � ISGF má být i nadále mezinárodní organizací dospělých skautek a skautů � ISGF 
má respektovat zkušenosti i praxi svých členských národních organizací � ISGF by se neměla 
vracet do období, kdy své členy nazývala bývalými skauty a skautkami � Členství dospělých, 
kteří v mládí neprošli skautskou výchovou řeší platný Statut kmene OS Junáka.     Přijato  5:0:0 

Dále informoval o článku v časopise švýcarské národní gildy “INFO“ z června 2001, 
vztahujícímu se k návrhu novely Konstituce ISGF. Náčelnictvo OS konstatuje, že stanovisko 
švýcarských  oldskautů je blízké stanovisku náčelnictva OS. 

Vzdělávání a kvalifikace v kmeni OS. Br. Slavíček, podal výklad k novele předpisu o 
vzdělávání činovníků Junáka společnému pro všechny tři kmeny. Pro kmen OS stanoví tyto 
základní kvalifikační stupně: 

� Kvalifikační kurs pro vedoucí klubů OS, jeho absolvování spolu s čekatelskou  zkouškou je 
dostatečnou kvalifikací pro vedoucího klubu. 
� Vůdcovská zkouška (jednotná pro všechny tři kmeny) je odpovídající kvalifikací pro vedení 

klubu. 
� Činovnická zkouška OS je doplňkem vůdcovské zkoušky pro činovníky kmene OS, 

obdobně jako kapitánská zkouška pro vodní skauty. 
� Odborná činovnická kvalifikace, jejím cílem je prokázat ve zvoleném oboru hlubší odborné 

znalosti, metodickou způsobilost, praktické dovednosti i schopnost tyto předávat dětem, 
dospívající mládeži i dospělým. 

Kvalifikační kursy OS na přípravu vůdcovské zkoušky a některé tematické akce je vhodné 
realizovat přímo v regionech (po zvážení podmínek v jednotlivých krajích budou akce 
zformovány).  
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Regionální vzdělávací centra a jejich garanti: 
VC1 : hl. město Praha + Středočeský kraj                              br. Kučera – Harry 
VC2 : Plzeňský + Karlovarský + Jihočeský kraj                    br. Uksa – Bison 
VC3 : Ústecký + Liberecký kraj                                            br. Janata- Dafne 
VC4 : Hradecký + Pardubický kraj                                        ses. Boguschová–Bobina 
VC5 : Vysočina + Jihomoravský kraj                                     br. Hron – Akéla 
VC6 : Olomoucký + Zlínský + Moravskoslezský kraj            br. Stöhr 
Podmínkou realizace systému vzdělávání a kvalifikace v kmeni OS je zformování odboru NOS pro 
vzdělávání členů a činovníků OS. Celý systém vzdělávání a kvalifikace ve kmeni bude zveřejněn jako 
samostatný materiál. 

Tiskový zpravodaj br. Žáček  vyzývá krajské zpravodaje k včasnému zasílání oznámení na 
významné akce tak, aby v Kmenových novinách byl soustavně doplňován aktuální kalendář 
připravovaných akcí, na které jsou členové klubů zváni k účasti. Redakční uzávěrky jsou koncem 
druhého měsíce každého čtvrtletí. 
Program kmene OS do příštího kmenového sněmu 
Br. náčelník předložil základní návrhy programu. Z účastníků zasedání byly vytvořeny čtyři 
konsultační skupiny, které posuzovaly celek i jednotlivé body programu. Závěrem každá skupina 
vyslovila souhlasné stanovisko se zněním návrhu. 
Usnesení 4–2   VNOS schvaluje předložený návrh jako základní program kmene OS do příštího 
řádného kmenového sněmu.                                                                                      Přijato  15:0:0 
Organizace kmene přednesl br. Slavíček 
V souvislosti s přijatým programem kmene OS přijalo VNOS tato usnesení: 
Usnesení 4–3   VNOS ukládá UNOS uvážit a řešit rozšíření náčelnictva o tyto činovníky: 
� zpravodaj pro historii a archivnictví � duchovní rádce � dále zvážit účelnost zpravodajů pro 
program a další rozvoj kmene a definovat jejich programovou náplň.                       Přijato  14:0:1 
Usnesení 4–4   VNOS ukládá resortně odpovědným členům UNOS zformování pracovních 
odborů NOS, zvláště pak odborů � pro vzdělávání � zahraniční � organizační � legislativní � 
redakční rada � příp. další. Výsledky plnění budou hodnoceny na jarním zasedání VNOS. 

Přijato 15:0:0 
Náčelnictvo potvrdilo rozhodnutí minulého NOS, které po rozdělení Středočeského kraje na dvě 
části ( východ + západ ) rozhodlo, že kmen OS v krajské radě Středočeského kraje budou 
zastupovat br. Kučera jako kraj. zpravodaj a ses. Maršálková jako jeho zástupkyně. 
Vyznamenání v kmeni OS – br. Chládek  
Br. místonáčelník podal informaci o kmenových vyznamenáních udělených v období od 24. 
dubna do 28. října t.r. Dále br. Chládek doporučil uvážit zřízení čestného odznaku OS za 
dlouhotrvající službu v kmeni OS. 
Usnesení 4 – 5   VNOS pověřuje UNOS uvážením systému hodnocení zásluh členů kmene OS 
při naplňování jejich služby kmeni a jeho případným rozšířením.                               Přijato 15:0:0 
Krojový p ředpis, doplněk pro OS – br. Slavíček 
Byl předložen výchozí návrh na doplnění nového krojového předpisu pro OS. Návrh vypracoval 
br. Miloslav Titz z Liberce. Proběhlo projednání v konzultačních skupinách. Výsledek bude po 
dokončení vydán. Krojové označení bude respektovat standardní systém, který bude přizpůsoben 
jednotlivým krojovým variantám. 
Závěr 
Závěrem br. náčelník poděkoval všem přítomným za iniciativní a konstruktivní účast a zvláště 
pak br. Jechovi za ranní úvahy, br. Žáčkovi za kvízové osvěžení a br. Chládkovi za zajištění 
příjemného pracovního prostředí. Zvláštní poděkování patří i br. Zedníčkovi za milé připomenutí 
skautské historie Vysokého Mýta. 
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ze Skautskéhoze Skautskéhoze Skautskéhoze Skautského    
svě ta  
Původní časopis subregionu střední Evropa 
„Zentraleuropa Neuigkeiten“ má novou 
šéfredaktorku ses. Angelu Dernbach. Spolu 
s redakční radou přejmenovala ses. Angela 
nově i tento čtvrtletník na  

ZENTRALEUROPA@KTUELL  

Na jeho titulní straně s potěšením 
nacházíme jednu z grafik br. Ladislava 
Ruska - Šamana (Stezka OS). Z jeho 
obsahu nás zaujal článek, který zaslala ses. 
Christa Schmeißer z německé gildy 
k hodně diskutovanému úsloví „Jednou 
skautem, navždy skautem“. Píše v něm: 

„Obecně sice platí, že výchova je 
v dospělém věku uzavřenou záležitostí, ale 
přesto existují programy pro výuku a 
samostudium až do vysokého věku; je 
skutečností, že v našem profesním světě 
v poslední době skutečně platí hesla jako 
„celoživotní vzdělávání“ anebo „další 
vzdělávání“. Platí-li tyto zásady celo-
životního vzdělávání i pro nás skautky a 
skauty, pak je práce v gildách OS 
důsledným pokračováním výchovy po 
určitých stupních, které přesahují práci 
s mládeží. Vždyť se přece cítíme nadále 
zavázáni hodnotami skautingu: 
� naše obdarování a vlohy dále rozvíjet, 
využívat a dávat do služby našemu 
společenství 
� hledat cestu k Bohu, každý podle své 
víry 
� pěstovat toleranci, vážit si bližních, 
snažit se je chápat a pomáhat jim 
� vážit si svobody jednotlivce i 
společenství a přispívat k míru a 
spravedlnosti mezi lidmi 
� znát se ke své vlasti a řídit se v našem 
jednání demokratickými zásadami 
� vážit si přírody a chránit ji, pomáhat 
životní prostředí bránit před dalším ničením 
� podporovat podle svých nejlepších sil 
skautské hnutí. 

Budeme-li se snažit tyto ideje ve všedním 
životě uskutečňovat, pak snad bude svět o 
něco lepší, než jsme ho původně našli, jak to 
Robert Baden-Powell of Gilwell ve svém 
posledním poselství píše a připomíná: „Drž se 
vždy svého skautského slibu, i když už 
nebudeš patřit k mladým.“ 

V tomto čísle br. Vladislav Jech - Kamzík 
referuje o výsledcích sněmu kmene OS 
v Kroměříži, o účasti naší delegace 
v Budapešti a krátce také o podílu OS na 
Evropských skautských konferencích v Praze. 

Obdobný článek o součinnosti OS na EK 
v Praze poslala ses. Jana Skácelová do World 
gazette Mondiale (Světového bulletinu ISGF), 
který vyjde v čísle 9/2001. 

Ve WGM č. 8/2001 nejen všechny čtenáře 
z ČR, ale i z dalších, především evropských 
gild OS, zarazil článek presidenta ISGF br. 
Nielse Rosenboma nadepsaný „Skaut 
(skautka) nebo člen společenství (ISGF)?“, ve 
kterém píše:  Ačkoliv jsme věrní slovům BP 
„Jednou skautem (skautkou), navždy skautem 
(skautkou)“, vzato doslova, nejsme skauti 
(skautky)! Vím velmi dobře, že tohle se zdá 
protimluvem, protože ideje BP nelze z našeho 
srdce jen tak prostě vyrvat. Nicméně chci 
vysvětlit, proč už nejsme skauti (skautky). 
Skauting je pro děti a mládež a mládež ho 
vede. Dospělí v tomto hnutí vedou organizaci 
a kontrolují resp. podporují mladé vedoucí. 
Všichni ostatní dospělí, ať již jsou členy ISGF 
nebo jsou to roveři (rangers), by měli hnutí 
opustit a vstoupit do samostatné organizace 
dospělých, jež je skautingu blízká, tzn. do 
našeho společenství (ISGF). To je 
jednoznačná zásada, dohodnutá mezi WOSM, 
WAGGGS a ISGF. Jednoznačnou zásadou 
také je, že všichni naši členové ve skautské 
ideály věří a cítí se v srdci skauty (skautkami), 
avšak chápou a akceptují, že z technického 
hlediska skauty (skautkami) nejsou. Doufáme, 
že vedení WOSM a WAGGGS bude důsledné 
a vysvětlí svým členským organizacím, že 
dospělí, kteří nevykonávají vedoucí funkce, už 
do mladého hnutí nepatří.“ 
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Toto vysvětlení náčelnictvo Junáka-kmene 
OS nepřijalo a usneslo se na stanovisku 
s požadavkem, aby v preambuli Konstituce 
ISGF byla provedena úprava: "ISGF je 
organizace dospělých skautů a skautek“.  
Zdůvodnění je toto: 
1. Střechová organizace ISGF má být 
organizací dospělých skautů a skautek. 
2. ISGF má respektovat zkušenosti a praxi 
národních členských organizací. 
3. ISGF by se neměla vracet k situaci 
v době, kdy byli její členové nazýváni 
bývalými skauty a skautkami. 
4. Ve Stanovách Junáka, kmene OS je pro 
členství dospělých, kteří neměli možnost 
jako mladí projít skautingem, zakotveno, že 
se pro ně stanoví zkušební doba, po jejímž 
uplynutí složí skautský slib způsobem, 
který určí rada klubu. 

Toto stanovisko, v souladu s rozhodnutím 
NOS, zaslal dne 9. 11. 2001 zahraniční 
zpravodaj NOS br. V. Jech - Kamzík do 
Bruselu. 
 

SETKÁNÍ TAJEMNIC 
pro skautské dopisování 
Jistě si uvědomujete, co znamená pro 
skautskou mládež i dospělé možnost 
dopisovat si se stejně starými skautkami a 
skauty v cizině. WAGGGS má zorga-
nizovanou celou síť obětavých starších 
členek hnutí, které jsou mezi sebou ve 
styku a zprostředkuji výměnu adres. Jednou 
za 3 roky se scházejí a zasedají 3 až 4 dny. 
Kromě evropských "Postbox Secretaries" 
se setkání účastní i sestry z jiných světadílů 
(Kanady, Japonska, Izraele, Nového 
Zélandu). 

Letošní setkání se konalo od 24. do 26. 8. 
ve Stockholmu. Kromě žen s námi zasedali 
i dva muži, Angličan Roy Walker a Dán 
Martin Drews. Nejstarší účastnici Irene 
Graevenitz bylo 93 let. Je z Finska a vzdor 
svému pokročilému věku je snad 
nejschopnější ze všech, v plné fyzické a 
duševní kondici. Celé léto obvykle tráví 

200 km na sever od polárního kruhu na 
skautské základně v Laponsku, kterou kdysi 
sama pomáhala vybudovat. Udržuje s námi 
čilý styk a získáváme od ní nejvíce adres. 
Korespondence probíhá anglicky a v menší 
míře i německy. 

Stockholm je krásné čisté město na vysoké 
civilizační úrovni (jako ostatně celé Švédsko). 
Švédská tajemnice pro dopisování Barbro 
Lönnehed naši schůzku svědomitě připravila, 
průběh jednání, ubytování i dvě prohlídky 
města. Bydleli jsme v přírodním prostředí 
hotelu Lönnersta (východně od centra města). 
Po příjezdu nám všech 5 švédských asociací 
připravilo srdečné uvítání i s malým 
pohoštěním a drobnými dárky. Jak nám 
vysvětlila mezinárodní tajemnice Svenska 
Scoutradet Kersten Bergsten všech pět 
organizací úzce spolupracuje pod tímto 
zastřešením. 

V Lönnersta se konaly 4 schůze uvnitř i pod 
stromy s pohledem na záliv a malé 
plachetnice. Projednávaly se možné kontakty 
přes E-mail. Zkušenosti v tomto ohledu má 
Austrálie, Kanada, Spojené království a 
Dánsko. Dále jsme hovořili o svých osobních 
zkušenostech a radili se, jak získat kontakty se 
zeměmi, které tajemnice pro dopisování 
nemají, např. s Filipínami, Tureckem a 
některými státy z Jižní Ameriky a Afriky. 
Cenné byly i rozhovory o našich "klientech" 
tj. o věku našich žadatelů, o tom které jazyky 
používat, jak vše bezpečně evidovat a jak 
dlouho čekat na adresu po zaslání nabídky. 
Manželé Walkerovi z Anglie předložili dobře 
zpracovaný dotazník jako vzor pro ostatní. 

Příští schůzka se má konat r. 2004 v Rakousku 
a má ji připravit Minki Miller-Aichholz ze 
Salcburku. 

Účastnice z České republiky, která je autorkou 
tohoto článku, prosí oldskauty, aby dopisování 
našich skautek a skautů podporovali. Vždyť 
má tento osobní styk mládeže obrovský 
význam pro mezinárodní spolupráci. 
 Jiřina 
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ZAHRANI ČNÍ NÁVŠTĚVA 

 
Ve dnech 31. 10. až 4. 11. 2001 navštívila 
Prahu skupina oldskautů z VcP 
tj.Verband christlicher Pfadfinderinnen 
und Pfadfinder, Svazu křesťanských 
skautek a skautů (protestantských) z 
města Württemberg, spolu se svými 
rodinnými příslušníky a přáteli (celkem 
75 osob). 

V této skupině byla také nedávná 
náčelnice tohoto svazu (který je jedním ze 
čtyř největších členů německé skautské 
asociace) ses. Hilde Rust. 

Spoluorganizátorem jejich pobytu, 
tematicky zaměřeného jednak na 
husitskou historii (v Praze, včetně 
návštěvy v některých protestantských 
společenstvích) a také na léta II. svět. 
války (navštívili nejen pražské Židovské 
město, ale i Terezín), bylo ekumenické 
oddělení Synodní rady Českobratrské 
církve evangelické. Skupina měla rovněž 
v programu návštěvu Národního muzea, 
Národní galerie a koncertu české hudby 
Pražského komorního orchestru. 

Zahraniční zpravodaj NOS br. Vladislav 
Jech   Kamzík se dne 31. 10. zúčastnil 
jejich přivítání (rovněž jménem br. 
náčelníka Slavíčka) a druhý den, 
1. 11. 2001, s nimi strávil při besedě o 
současnosti Junáka. Podal informace o 
složení členů a hlavních aktivitách kmene 
OS a o jeho postavení i činnosti v řadách 
Junáka. Zodpověděl také řadu dotazů k 
činnosti OS jako instruktorů na kurzech a 
LŠ, ke vztahům s mladou generací 
(zmínil připravovaný seminář o 
vícegeneračním skautingu na r. 2002), 
hovořil s nimi o dotační politice ČR i o 
strategii Junáka a kmene OS. 

Z návazné užší besedy vyplynulo, že OS, 
pocházející z tohoto skautského svazu, 
rovněž nesouhlasí s tím, aby se členství v 
ISGF vysvětlovalo bez důrazu na to, že jeho 
členové jsou skautky a skauti na celý život. 
 Kamzík 

 

Není ohroženo členství Junáka, kmene OS 
v ISGF? 

Zahraniční zpravodaj náčelnictva měl hned 
po odeslání informace z protokolu o 
společném setkání s polskými a slovenskými 
oldskauty v Beskydech (upozorňujícím na 
společnou zásadu „jednou skautem, navždy 
skautem“) čilou komunikaci s ústředím 
ISGF v Bruselu. Poté, co i náčelnictvo 
našeho kmene rozhodlo ve Vysokém Mýtě, 
že uplatní námitku proti tomu, aby se 
příslušnost k ISGF vysvětlovala nadále jen 
jako členství dospělých, kteří již nejsou 
skauti a skautky (což následně zahraniční 
zpravodaj náčelnictva do ústředí OSGF 
sdělil), z Bruselu již žádná reakce nepřišla. 
Zřejmě jsme vyvolali při nejmenším 
nespokojenost.  
Avšak přišla jiná reakce, ze subregionu 
ISGF střední Evropa. Tato reakce je kladná a 
vstřícná. Předsednictvo subregionu využije 
setkání v rakouském Großarlu k tomu, aby 
se všechny její členské gildy poradily a 
následně presidentovi ISGF Nielsu 
Rosenbomovi celý subregion sdělil své 
názory a doporučení, jež však již nebudou 
„pokynem shora“, ale skutečně projednaným 
a uváženým podnětem skutečně z členské 
základny. 
Pro tento účel náčelník kmene OS připravuje 
diskusní stanovisko, které bude nabídnuto 
také jako článek do nového zpravodaje: 
ZENTRALEUROPA@KTUELL . 

 
Vladislav Jech - Kamzík 
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Z Klubů 
SVOJSÍKŮV ODDÍL 

Výroční zasedání 
Po roce jsme se opět sešli 
(8. 9. 2001) v aule Státního 
zdravotního ústavu na Král. 
Vinohradech. Úderem desáté 
zahájil vůdce oddílu zasedání 
a 125 účastníků zazpívalo 

první sloku skautské hymny. Omluvilo se 
108 členů. Po zahajovacích formalitách 
přečetla s. Bednářová z Pardubic stále 
platnou myšlenku Karla Čapka z roku 1938. 

M ě n í m e  s e  . . .  
Ano, mnoho se změnilo, ale lidé zůstali stejní; 
Jenomže teď víme líp, kdo je kdo. 
Kdo je slušný, byl slušný vždycky. 
Kdo je věrný, je věrný i teď. 
Kdo se točí s větrem, točil se s větrem i dřív. 
Kdo si myslí, že přišla jeho chvíle, myslel vždy jen 

na sebe.  

Nikdo se nestává přeběhlíkem, kdo jím nebyl 
vždycky. 

Kdo mění víru, neměl žádnou, člověka nepředěláš,  
jenom se ti vybarví. 
I dobrá paměť k těm stálým věcem, jichž je a 
bude třeba. 

Uctili jsme památku členů oddílu, kteří 
navždy opustili svou skautskou stezku a 
popřáli přítomnému br. Zd. Štanderovi -
 Sharkovi z Hradce Králové k jeho dnešním 
narozeninám. Br. Písko oznámil položení 
věnce na hrob br. A.B.Svojsíka a opravu 
zničené výzdoby na hrobě sestry Kosseové a 
br. Bughausera. Přivítal br. Bártu, redaktora 
Skautingu.  
Navržený program byl přijat a doplněn o 
přečtení dopisu ses. Ivy Mackové.  
� Zpráva o činnosti oddílu v uplynulém roce 
� Zpráva tajemníka a hospodáře oddílu  
� Schválení návrhu nových členů SO pro X. sněm 
� Zprávy rádců družin 
� Doplnění oddílové rady OS  
� Schválení nově vznikající družiny 
�  Krátké zamyšlení o smyslu a budoucností SO 
� Volba delegátů pro X. valný sněm Junáka 
� Projednání doporučení SO pro X. valný sněm 

Ve zprávě o činnosti SO přednesl jeho vůdce 
stručný přehled o událostech stavu oddílu. Oddíl 
má 512 členů z toho 363 mužů a 149 žen. Podal 
návrh na doplnění celkem o 34 členů, ústřední 
rada doporučila sněmu pouze 31 členů bez 
udání důvodů nepřijetí. Ve Zlíně vznikla 
družina br. R. Plajnera, kterou povede br. 
Londin. Zasedání její vznik schválilo. Památník 
br. R. Plajnera byl slavnostně odhalen.  

Br. Vaněk podal zprávu o stavu hospodaření 
oddílu, zpráva byla přijata.  

Po přečtení dopisu ses. Ivy Mackové, 
poděkováním a odpovědí byl pověřen br. Písko. 

Volba delegátů pro valný sněm proběhla bez 
výhrad, zvoleni byli členové oddílu ses. 
Bednářová, Housková, Páleníková a br. Písko, 
Brych, Šmída, Kubát, Prokop, Vacek a Zajíc. 
Zasedáním zavázalo zvolené delegáty aby 
vystupovali ve smyslu návrhu a vysvětlovali, 
propagovali a prosazovali přijaté závěry 
k návrhu novely Stanov, způsobu respektování 
minoritních návrhů a podporu vzniku asociace 
skutských organizací v České republice.  

Ve zprávách z družin bylo zasedání 
informováno o stavu členské základny družin, o 
počtu schůzek, o počtu a významu 
uskutečněných akcí, o účasti a výsledcích 
humanitární a charitativní činnosti družin, o 
pomoci mladším kmenům. Na závěr br. Písko 
zdůraznil, že úkolem oddílu je být nositelem 
paměti, citoval Otu Madera: „Ztráta směru 
v současnosti je ztrátou směru pro budoucnost!“  

Ve volné rozpravě vystoupilo několik účastníků 
ses. Pešková o potřebě projednávat rozdílné 
názory, br. Lešanovský - Kay o malé pozornosti 
věnované Skautské paměti. br. Macek - Cid o 
nezásadovosti mnoha skautů, zakončil: „Naše 
ano musí být vždy ano a ne vždy ne, bez 
okolností s kým a kde vystupujeme“. Štěpán z 
Holešova informoval o výsledcích sbírky a 
slavnostním odhalení  památníku br. R. Plajnera 
a zaznělo i mnoho dalších názorů. 
Po ukončení se část účastníků odebrala na 
tradiční návštěvu hrobů br. Svojsíka a 
ses. Kosseové na Vyšehrad.  

Bez stenografu zaznamenal Gog 
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Pražská družina 
Věc: volný návrh pražské družiny 
Svojsíkova oddílu k projednání usnesení 
o činnosti odstupující ÚRJ na X. valném 
sněmu Junáka. 
 
Pražská družina SO na základě 
zhodnocení výsledků předsněmové 
diskuse konstatuje zcela zásadní posun 
činnosti ÚRJ od výchovy a vzdělávání 
k organizačním a hospodářským 
oblastem, který nastal po VIII. sněmu 
Junáka. Chce upozornit delegáty a 
účastníky X. sněmu na některá 
kontroverzní usnesení ÚRJ, která 
nereagovala na kritiku a nerespektovala 
usnesení zejména VIII. a IX. sněmu, jak je 
zdůvodněno v „Memorandu delegátům 
sněmu“. 

 
1) Založení ČRDM z iniciativy několika 
členů ÚRJ, dohodnuté týden před IX. 
sněmem, který nebyl správně informován 
a přijal formální usnesení „o vstupu do 
jednání“. Tím ovšem nebylo zrušeno 
jednoznačné usnesení VIII. sněmu o tom, 
že se Junák v žádném případě nezačlení 
do jakékoliv zastřešující organizace pro 
mládež. Tak porušila ÚRJ jak sněmová 
usnesení, tak svá předchozí rozhodnutí o 
nevhodnosti spolupráce s Pionýrem. 

2) IX. sněm přijal usnesení o zřízení 
skupiny výchovných zpravodajů ÚRJ 
řízené náčelníky, nahrazující funkci 
dřívějších náčelnictev. Mělo přinést 
soustředění na zásadní výchovné poslání 
Junáka, ale záhy, zejména v ChK, 
přestalo být respektováno. 

3) Nejvyšší československé skautské 
vyznamenání, Řád stříbrného vlka 

s historií od roku 1919, bylo nově zřízeno 
pro Junák, svaz skautů a skautek ČR VIII. 
sněmem v Brně a podle tam schváleného 
statutu bylo řádně zvoleno jeho 12 nositelů. 
ÚRJ svémocně v r. 1999 „pozastavila 
udělování ŘSV do novelizace řádu 
skautských vyznamenání“; na protest Sboru 
nositelů řádu nereagovala. Konečné 
schválení novely řádů i ostatních 
vyznamenání zřízených valnými sněmy 
Junáka má ÚRJ na programu (opět) týden 
před X. sněmem. (V návrhu je i zrušení SO 
jako skautského vyznamenání, zřízeného III. 
valným sněmem.) 

Pražská družina SO proto doporučila 
delegátům sněmu, aby X. sněm neschválil 
navrhované usnesení ke zprávě o činnosti za 
funkční období odstupující Ústřední radě 
vzhledem k tomu, že nedostála plně svým 
povinnostem podle stanov (viz hl. VI, čl. 21c 
a hl. XII, čl. 65) a nerespektovala sněmová 
usnesení. 

V Praze dne 26. září 2001 
Za pražskou družinu Svojsíkova oddílu 

 Libuše Amlarová, rádkyně 
 
SKAUTI ,  
kteří více pamatují 
Jsou to lidé, co nepoznali nudu. Toto slovo 
není a nebude nikdy patřit do jejich 
slovníku, protože oni patří celým svým 
srdcem skautingu. 

Jiří Řeháček - Balú 

(Česká Lípa) Letošní rok je 
pro naše Junáky významný 
tím, že český Junák oslavuje 
90. výročí svého trvání. Slovy 
skautské hymny „Junáci 
vzhůru, volá den…!“ začala v 

Praze, jako každý rok na podzim, členská 
schůze Svojsíkova oddílu. Členové tohoto 
oddílu jsou starší, obětaví skauti a skautky, 
kteří si zasloužili své členství jako 
vyznamenáni za celoživotní příkladnou práci 
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v Junáku. Mezi 512 členy z Čech a 
Moravy je 44 členů severočeské družiny, 
kterou vede jako rádce, bratr Miroslav 
Kubát - Sir. V družině jsou skauti a 
skautky, co toho „více pamatují“ a to z 
okresů Liberec, Jablonec n. N., Česká 
Lípa, Děčín, Litoměřice, Ústí nad Labem, 
Teplice a Mladá Boleslav. 

Bylo o čem jednat     
Po zahájení zazněla sálem slova, která 
symbolizovala celé jednání, napsaná 
Karlem Čapkem v roce 1938 "Od člověka 
k člověku". Bylo toho mnoho řečeno při 
jednání výroční členské schůze o dalším 
poslání Svojsíkova oddílu, o X. Valném 
sněmu Junáka, výchově mládeže i vůdců, 
duchu tolerance, bratrství a plnění 
skautského slibu. Nebylo zapomenuto ani 
na obětavost, píli, ale také lhostejnost a 
rezignaci některých členů, na dřívější a 
dnešní společenský kredit Junáka. Bylo 
připomenuto všem, že naše slova se 
nesmějí nikdy rozcházet s činy. 
Rádce severočeské družiny bratr Sir 
vyzdvihl ve zprávě z našeho kraje podí1 
naší činnosti pro oddíl. Družina 
uskutečnila celkem 18 akcí s účastí 66% 
členů, což je vzhledem ke stáří a 
zdravotnímu stavu členů dobré. Ti, co se 
nemohou dostavit na schůzku, dostanou 
vždy, jako i ostatní, pravidelně vydávaný 
zpravodaj severočeské družiny 
„Rádcoviny“. 

Severočeská družina vůbec nezahálela 
Ze zápisů v kronice severočeské družiny 
Svojsíkova oddílu se dozvíme, že první 
čtyři schůzky družiny se konaly v Liberci 
od 3. října 1992. Pak se družina scházela 
na akcích v Jablonci nad Nisou, v České 
Lípě, Mladé Boleslavi, Ústí nad Labem, a 
ve Šluknově. Střechu nad hlavou včetně 
přenocování, nabídla družině Severočeská 
lesní škola v Petrovicích na Českolipsku. 
Dvanáctou akci zajistili bratři v 
Litoměřicích a další v Srbsku v Českém 

ráji. Poslední, osmnáctá schůzka, byla 2. 
června 2001 v Děčíně. Družina má k dnešku 
44 členů z toho 5 z České Lípy, jeden skaut 
je z Mimoně a jeden z Nového Boru. 

Všichni členové severočeské družiny se 
snaží pomáhat v místě svého bydliště 
oddílům v jejich práci, jak jen jim to jejich 
síly dovolí. Zaměřují se také na 
shromaždování podkladů o historii Junáka a 
dbají, aby skautské ideály, které se osvědčily 
již 90 let, dále sloužily lidem i v dnešní 
rozbouřené době. 

Na schůzi zazněla slova "O skautech 
důchodcích", kteří nechtějí být jen zahleděni 
do minulosti, ale snaží se vydatně pomáhat 
všude tam, kde je jich třeba a jak nejlépe 
dovedou. Nabízejí uplatnění svých 
zkušeností, vědomostí a znalostí. Vždyť jsou 
vlastně mimo jiné i nositeli paměti, tradice, 
ale i svědomím skautské organizace. Schůze 
skončila usnesením a s vyslovenou nadějí ve 
šťastnou budoucnost českého Junáka. 

Na vyšehradský Slavín 
Tak jako každoročně, tak se také letos po 
oddílové schůzi vydali členové Svojsíkova 
oddílu uctít památku zakladatele českého 
Junáka, Antonína Benjamína Svojsíka na 
vyšehradský hřbitov. Byl to právě on, 
kterému vděčí generace za šťastné dny, 
prožité v přírodě a ve foglarovském příkladu 
hochů od Bobří řeky u táborových ohňů v 
pevném, věrném přátelství. Naši Junáci ctí 
zákony světa a skautingu tak, jako ctili 
zákony džungle Mauglí, jeho přátelé a také 
všichni obyvatelé lesa. Snaží se žit 
plnohodnotným čestným životem a pomáhat 
vždy jeden druhému. 

Dopis americkým skautům 
I v těchto bouřlivých dnech pro svět a naši 
republiku naši skauti si najdou čas, aby si 
připomněli dny, kdy pro nás svoboda i 
demokracie znamenala mnoho a činnost 90 
let Junáka tomu napomáhala. Přesto ale 
skauti nestojí stranou dnešního dění a 
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starosta Junáka odeslal dne 12. září za nás 
všechny dopis americkým skautům: 
„Drazí bratři skauti, s hlubokým 
zármutkem jsme sledovali včerejší 
události ve vaší zemi, zvláště v New 
Yorku a Washingtonu. Jsme šokováni 
barbarskými teroristickými útoky. 
Přijměte, prosím, vyjádření naší upřímné 
soustrasti celému americkému národu. 
Čeští skauti  a občané České republiky 
stojí pevně při vás.“ 

Balú 
SETKÁNÍ V NOVOSEDLECH 
S příchodem měsíce září je už tradičně 
spojeno přátelské setkání strakonických 
oldskautů se členy klubů z blízkých měst. 
Uskutečňuje se na skautské základně 
v Novosedlech. Nejinak tomu bylo i letos 
3. září. 

Příprava trvala téměř od jara, vymýšleli 
jsme program soutěží i zábavy. Na hry a 
soutěže sportovního zaměření máme 
firmu FRED, ale co program k táboráku? 
A v tom nám pomohla sestra Věra 
Jehličková. Už dříve jsme věděli, že mívá 
všelijaké nápady týkající se veršovaných 
přáníček, kterými každého z nás potěší při 
oslavách svátků a narozenin. Vždyť už 
loni a předloni jsme vystupovali pod jejím 
režijním vedením ve veselých scénkách 
na našich setkáních. Během letních 
schůzek nám postupně předkládala různé 
návrhy na písničkové výstupy. Přijali 
jsme je s nadšením a začali jsme 
rozdělovat úkoly a shánět rekvizity. 

Jak se blížil den D, měli jsme starost o 
počasí. Nebylo totiž v posledních 
srpnových dnech moc příznivé, dost 
pršelo, takže jsme se připravovali i na to, 
že budeme ten den trávit v klubovně. Ale 
co se nestalo! Z pošmourného pondělního 
rána se přece jen vyhouplo sluníčko a 
zářilo na nás celý den svými více než 
hřejivými paprsky! Nic lepšího jsme si 
nemohli přát! 

Přivítání hostů, zápisy do pamětních listů, 
při čemž každý dostal drobnou upomínku, 
občerstvení, to byl začátek našeho dne. Pak 
už následovalo zahájení vztyčením vlajky za 
zpěvu junácké hymny. S programem 
seznámil všechny přítomné bratr vůdce 
klubu: dopoledne to budou soutěže, 
odpoledne táborák. Ale něco nového tu 
přece jen bylo, místo stuh k dekorování 
vlajek byly hostům předány skautské lilie 
vyřezané z překližky a zavěšené na stužce. 
Zhotovil je bratr Trnka. 
Krajská zpravodajka sestra Jančíková 
předala skautská vyznamenání, stříbrnou a 
bronzovou Syrinx a Medaili díků, několika 
členům střediska Strakonice, Volyně a 
bývalému župnímu zpravodaji. 
O soutěžích informoval bratr Vágner, 
jednalo se o několik známých disciplín, jen 
novinkou byla „šnečí dráha“, tj. navádění 
figurky šneka pomocí magnetu klikatou 
cestou do cíle, pak to byl hod míčem do koše 
a „motovidlo“, namotávání provázku na 
cívku v daném čase. Nechyběla ani 
zdravotnická soutěž, dýchání z úst do úst 
figuríny a šátkové obvazy. Tříčlenná 
družstva vystřídala všechny úkoly za 
povzbuzování přihlížejících, a tak rozhodčí 
během polední přestávky mohli už výsledky 
bodování spočítat. 

Ke zpestření programu byla na prodej 
„štěstíčka“ a také možnost zakoupení 
různého šatstva ve „vetešnictví“. 

Po obědě, výborné gulášové polévce 
s chlebem a dalším občerstvením dobrotami 
u kávy, byl zapálen táborový oheň. 
Následovalo vyhlášení výsledků soutěžení: 
1. a 3. místo patřilo strakonickým 
družstvům, 2. místo obsadila hlídka ze 
Spáleného Poříčí. V jednotlivcích si nejlépe 
vedl bratr Macner, druhý byl bratr Varnuška 
ze Spáleného Poříčí a třetí byl opět domácí 
bratr Hrubý. Diplom za vynikající 
kuchařskou činnost byl udělen sestře 
Čechové, Macnerové a jejich týmu. 
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Poté došlo nejprve na zpívání při kytaře 
táborského bratra Sama a mezitím v 
„zákulisí“ se chystali členové 1. klubu 
strakonických OS k vystoupení. Nezbytné 
pokyny sestry Věry a už na scénu 
přiběhla skupinka reklamních postav, aby 
v parodii předvedla zpívající reklamy na 
různé výrobky, na příklad na stavební 
spoření, na sekačku na trávu, na 
kosmetiku, na cestovní kancelář aj. 

Sotva tato scénka skončila a pauzu 
vyplnilo zase několik písniček, objevili se 
za oknem královský otec s dcerou 
princeznou a k nim kráčeli tři tamboři 
vracející se z vojny domů, z nichž ten 
nejmladší chtěl za svoji růži srdce 
královské dcery. 

Vyvrcholením odpolední zábavy byl rej 
čarodějnic na různých typech „koštěletů“, 
které vyrobila opět firma FRED, scénář 
k této přehlídce byl dílem básnířky Věry, 
kostýmní vybavení zapůjčil divadelní 
spolek a doplnila fantazie jednotlivých 
představitelek. Úspěch této scénky byl 
odměněn zasloužilým potleskem. 

Hosté z Tábora také přispěli do programu 
svými vtipnými scénkami. Táborový oheň 
pomalu dohasínal, odpoledne se 
přehouplo k podvečeru a bylo třeba 
pomýšlet na loučení. Ještě jednou jsme 
nastoupili k vlajkovému stožáru k sejmutí 
vlajky a stiskem překřížených rukou jsme 
zazpívali píseň loučení. Doufejme v příští 
setkání, ale asi už jen ve strakonické 
klubovně. 

Herma 
OSLAVY HRADECKÝCH SKAUT Ů 

V sobotu dne 22. září 2001 
oslavili hradečtí skauti 85 
let skautingu v Hradci 
Králové.  
Kolektiv oldskautů v čele 
s bratrem Sharkem připra-

vil k tomuto výročí skautský almanach. 

Slavnostní shromáždění skautů se konalo u 
sochy T. G. Masaryka na Masarykově 
náměstí, odkud skautský průvod pokračoval 
ulicemi města do Šimkových sadů, kde 
všechny účastníky slavnosti přivítala známá 
hradecká oldskautská kapela. 

Ve stanech byly připraveny výstavky, 
prezentující činnost jednotlivých středisek, 
v hangáru byly promítány skautské filmy, 
svým skvělým dílem, raritou, betlémem 
tepaným na kůži se přišla pochlubit 
oldskautka Řehula. 

Oldskautky se staraly o hladové a žíznivé, 
vše ostatní, tj. promítání, soutěže, závody a 
výstavky se organizovali mladí sami. 

Počasí nám přálo, oslavy se vydařily a my 
oldskauti jsme vzali na vědomí, že máme 
šikovné nástupce a hradecký skauting má 
budoucnost. 

OS 6. stř. Na Rybárně HK 
 

139. KLUB OS TÁBOR 

Kiwanis panenka 
Projekt norského Kiwanis distriktu z roku 

1994 přivezený z jihu 
Austrálie. Panenka je vysoká 
40 cm, vyrobená z bavlny bílé 
barvy, naplněná umělou stříží. 
Tyto panenky jsou nabízeny 

dětem při příjmu do nemocnice nebo do 
zdravotnických zařízení, kde musí 
podstoupil lékařský zákrok. Lékaři využívají 
panenky k názornému vysvětleni léčebných 
procedur, které dítě podstoupí a některé z 
nich mohou na panence názorně předvést. 
Dítě pak lépe snáší průběh léčby, když ví, co 
ho čeká a jak bude vše probíhat. Každé dítě 
si může svou panenku vymalovat podle 
svého přání a vyplní tak lépe dlouhý čas 
strávený v nemocnici. Panenka může 
posloužit i v případě náhlé návštěvy třeba na 
pohotovost lékařské služby, zvláště, když 
dítě nemá s sebou svou oblíbenou hračku. 
Kiwanis klub v Ústí nad Labem se rozhodl 
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tento projekt přenést také do České 
republiky. 
Poté, co jsme viděli televizní pořad z 
Masarykovy nemocnice v Ústí nad 
Labem o Kiwanis panenkách, jsme se 
rozhodly téměř okamžitě. Heslo 
skautských dospěláků "SLOUŽÍM", které 
v našem oldskautském klubu naplňujeme 
mimo jiné organizováním finančních i 
materiálních sbírek, výrobou rukodělných 
drobností pro skautské akce (výtěžek pak 
jde na dobročinnost), rozšíříme i o tuto 
formu pomoci. 
Kontaktovaly jsme tedy ústecký Kiwanis 
klub, obratem jsme získaly potřebný 
materiál a pustily se do šití. V našem 
klubu se posléze ujal i další nápad, 
panenky obléci. A tak již od dubna na 
patnáct oldskautek šije, plete, háčkuje a 
také vycpává. A činí se. V pondělí 6. 
srpna jsme do rukou primáře dětského 
oddělení MUDr. Jana Neškudly a vrchní 
sestry Dáši Kadlecové předaly, po první 
červencové "várce", dalších 60 kusů 
Kiwanis panenek.  
O tom, že skutečně děti při příjmu na 
oddělení zabaví a zklidní a že se lékařům 
a sestrám s malými pacienty lépe pracuje, 
jsme se přesvědčily na vlastní oči a máme 
z toho upřímnou radost. I z toho, že si děti 
mohou panenky odnést domů. Pravda, tím 
se stává požadavek nemocnice značně 
vyšší, než na co naše skromné 
oldskautské síly stačí. 
Děláme to však rády, zcela nezištně a 
zdarma. Zájem nemocnice i Kiwanis 
klubu o K-panenky trvá. Bereme to jako 
uznání. A také jako povzbuzující injekci 
pro neutuchající snažení všech našich už 
vpravdě skautských babiček. 
 

Zástupci osmnácti zemí založili 25. října 
1953 ve švýcarském Luzernu i 
Mezinárodní společenství bývalých 
skautů a skautek (IFOFSAG, od roku 

1996 je vypuštěno slovo bývalých ISGF). 
Tento den slaví oldskauti. na celém světě 
jako Den společenství. V Táboře se v roce 
1990, po několika předchozích více či méně 
úspěšných pokusech, sešla téměř stovka 
skautů a skautek k založení klubu OS. Od té 
doby má klub bohatou vnitřní činnost. 
Doslal registrační číslo 139, má svou 
kroniku, i svoji vlajku, znak, pokřik a 
razítko. V současnosti má více než 65 členů, 
a uvítal by mezi sebou dospělé členy jako 
juniorskou družinu. Od roku 1999 je heslem 
klubu: „V dalším tisíciletí najít své 
pokračovatele!“  HAJOS 

 

Z PRÁZDNINOVÉ ČINNOSTI  

139. klubu OS Tábor  
V letošním roce jsme si jako 
výletní den vybrali úterky, s 
náhradním termínem pro 
případ deště hned den 

následující. Téměř všechny byly polodenní, 
neboť těch 10 let co existujeme, se v našich 
řadách pořádně podepisuje. První byl 
tradičně do lokality „ďáblíka bahenního“, 
chráněné to vodní rostlinky. Bohužel letos 
jich bylo poskrovnu, tak 4 - 5 květů na celé 
rozlehlé hladině rybníka, jinak samé listy. 
Zato jsme se setkali s několika školními 
výpravami, jedna dokonce, z Písku,- tam tři 
dny tábořila. 

I když nás téměř vždy provázelo mžení, 
mrholení, mlha, deštíček i liják, ani jednu 
výpravu jsme neodložili, držíce se hesla: 
Skaut je nepromokavý. 

Další skautská tradice, Příběnice, kam 
skautská omladina chodí na Štědrý den a 
oldové již jen auty, byla letos hojně 
navštívena. To, co naše nohy v zimě 
neujdou, si takto vynahrazujeme v létě a 
procházka proti proudu řeky Lužnice nám 
vše vrátila. Celkem 15 lidí, z toho dvě 
třetiny pěšky, to je pro náš klub slušná 
bilance. Letos se nám podařilo uskutečnit již 
několikrát plánovanou návštěvu rodiště 
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sochaře F. Bílka, Chýnov. Sice jsme 
v předchozích letech do Chýnova dojeli, 
ale naše kroky se obrátily do houbového 
lesa. Nejdříve jsme šli na hřbitov, kde je 
několik hrobů s jeho díly, včetně 
monumentálního anděla (Modlitba nad 
hroby) nad hrobem vlastní rodiny, a dále 
do Bílkovy vilky (domečku), kde jsou 
umístněny jeho sochy, plastiky a další 
díla. Samozřejmě jsme se zde všichni 
zvěčnili na památku do kroniky. 

Další, letos nová trasa, byla Roudná, 
Janov, Myslkovice s cílem navštívit 
zachovalý židovský hřbitov. Bohužel nás 
prudký přívalový déšť přiměl k rychlému 
návratu, takže nezbyl čas k prohlídce 
dalších zajímavostí v Myslkovicích, 
zámečku a zbytků synagogy. Hezký byl i 
kratší výlet Čelkovice - Koldovka, který 
skončil na dobrém obědě v restauraci „U 
vily“, kde se naše řady rozmnožily o 
dalších 5 členů, kteří s námi přijeli 
poobědvat. (Restaurace U vily, rozuměj u 
vily prezidenta Edvarda Beneše.). 

A pak nás čekal jen táboráček a potom 
hlavní atrakce roku - návštěva Novosedel. 
Bohužel, věk na nás opravdu neúprosně 
pracuje, a tak nás na toto již sedmé 
setkání jelo jen 9 (na prvním nás bylo 22). 
Zážitek z tohoto setkání oldů 
z jihočeského kraje byl ovšem opět 
nezapomenutelný! Firma Fred nám 
přichystala své nové výrobky v podobě 
motovidel a hlemýžďů Ploužila, Loudala 
aj., což byly nové soutěžní disciplíny. 

Bohužel se nám opět nepodařilo 
strakonické porazit. Po vyhlášení vítězů a 
předání několika vyznamenání (mimo jiné 
br. Litomiskému bronzový Syrinx a br. 
Václavíkovi MD) nastala obvyklá zábava. 
V režii ses. Věrky Jehličkové nám 
strakoničtí předvedli parodii na televizní 
reklamu, z nichž nejzdařilejší byly 
čarodějnice z cest. firmy Krach, které se 

předváděly na létajících košťatech. To se 
nadá popsat, to se musí vidět, škoda, že 
nelze tisknout v KN fotky! 

Bohužel je toto setkání asi poslední, příště 
bude asi jen ve Strakonicích, které jsou pro 
nás dostupnější (dopravou). 

Po prázdninách jsme zahájili schůzkou, kde 
jsme promítali videozáznam z našich 
setkání. Nyní nás čeká ještě oslava u Lípy 
svobody, kterou jsme společně před několika 
lety sázeli se Sokoly a Turisty (28. říjen), 
Den společenství ISGF a závěr roku. Tak 
rychle nám vše uteklo, před nedávném jsme 
vítali Nový rok 2001, a už tu bude zase jeho 
konec.  HAJOS 
 
OLDSKAUTI T ŘÍ OKRESŮ  
v Záboří  n. Labem 

Spolupráce klubů OS Kolín a 
Kutná Hora má již dlouholetou 
tradici. Na mikulášské v Kolíně, 

vánočním setkání a letní reminiscenci v Kutné 
Hoře, podnikáme i společné výlety do přírody, 
návštěvu Orlov a jiné akce. Tentokráte 3. října 
t.r. zorganizovaly kluby OS Kutné Hory a 
Kolína společnou návštěvu Záboří n. Labem 
za účelem prohlídky farního kostela sv. 
Prokopa. Sešlo se na 50 oldů, zástupci byli i 
ze Světlé n. Sázavou a Poděbrad. Místní 
průvodce nás seznámil s touto výjimečnou 
památkou z poloviny l2. století, s románskou 
původně otevřenou sloupovou předsíní s 
portálem burgundského typu z doby kolem 
roku 1200. Barokní přestavba je z roku 1722 a 
kaple čtvercového půdorysu je rozdělena 
sloupy na 3 lodi, zaklenuté křížovými 
klenbami, nesoucí ochoz patra. Bratři z Kutné 
Hory výklad doplnili o historickou souvislost 
stavby a její osud po současný stav. Tato 
významná památka byla zařazena jako 
zobrazení i na výstavě "Deset století 
architektury“ ve Starém královském paláci 
Pražského hradu. 
Dalším programem v této obci byla prohlídka 
soukromého muzea "Politického útlaku za 
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komunismu" (Muzeum totality), jehož 
autorem a vlastníkem je oldskaut bratr J. 
Dobřanský, bývalý politický vězeň. 
Muzeum má v zahradním domku, kde nás 
srdečné přivítal a předvedl svoji sbírku. Za 
doprovodu magnetofonu a reproduktoru na 
různých místech jsme zhlédli písemné 
doklady, plakáty, fotografie, motáky z 
věznic, dobové články z tisku, záběry ze 
soudních síní a mnoho dalšího zajímavého 
materiálu z období 40 let totality. 
Samostatná část výstavy je věnována 
vojenským táborům nucených prací, PTP, 
se seznamem táborů, jejich umístěním, 
počty členů, a dalším přiblížením 
tehdejšího těžkého života. Mnohým z nás, 
i pétépákům, byl zde rozšířen obzor o fakta, 
dosud nám neznámá. Autor si zaslouží 
obdiv a uznání za tuto mravenčí 
sběratelskou práci, a lze vřele doporučit 
ostatní veřejnosti, zvláště mladé, tuto 
sbírku zhlédnout a poznat tak toto období 
zvůle v historii naší vlasti. 
Při závěrečném posezení se vzpomínalo na 
společné akce, jako byla účast na odhalení 
památníku br. Plajnera v Hostýně, kde bylo 
11 členů z kolínského okresu, setkání na 
Orlovech, o novoročním výstupu na 
Melechov, a plánovali další společné 
podniky s přáním, aby se jich zúčastnili 
větší měrou i naši mladí. 

Kope - 104. OS Kolín. 
KLUBY OS  
kolínského okresu 

(Kolín) V současnosti je v 
kolínském okrese 15 klubů 
OS s 212 členy. Jako okresní 
zpravodaj se snažím o styk s 
vedoucími klubů na 

schůzkách a poradách během roku. Letos 
to byla v únoru schůzka vedoucích klubů 
a pamětníků, kde byly získány podklady 
pro zprávu o obnovné činnosti Junáka v 
kolínském okrese, v březnu na okresním 
sněmu OS byly na podkladě živé 
předsněmovní diskuse vytýčeny 

příspěvky do sněmu v Kroměříži. Při 
posledním setkání s vůdci klubů 27. září t.r. 
jsem přítomné seznámil s výsledky jednání 
na 5. sněmu OS, o předneseném diskusním 
příspěvku, o zpracovaném příspěvku pro X. 
sněm Junáka, o předání zprávy o obnově 
Junáka, o upřesnění vyznamenání členů 
jednotlivých klubů (požadoval br. Carda). 
Přizvaný tajemník ORJ pohovořil o 
významnějších usneseních rady, probrali 
jsme i informace z ÚRJ a NOS z příspěvku 
místonáčelní Jikry. 

Z projevů přítomných je zřejmé, že většina 
klubů žije pouze formálně, aby staří skauti 
byli registrováni, mnozí mají pak funkce v 
oddíle, ve středisku, okrese, či i výše. 
Chápu, že ti mladší, zaměstnaní, toho 
volného času moc nemají, mrzí mé však, že 
mnozí z našich vedoucích neumějí správné 
reagovat na obdrženou pozvánku na akci, 
které by se měli z titulu své funkce zúčastnit. 
Buď se zúčastním osobné, nebo pošlu 
některého pověřeného člena klubu nebo se 
alespoň ozvu a omluvím se. Naše účast bývá 
40-30%, omluvených minimum. Žehráme na 
naši mládež, že má nedostatky ve výchově, v 
morálce a podobné, sami však mnozí z nás 
by potřebovali svoji osobnost v tomto směru 
vylepšit, aby byli pro naši mládeži vzorem. 

Doufám, že v jiných okresech je třeba 
situace přece jenom lepší a naše skautská 
organizace prokáže, že jejím úkolem je 
upevňování morálky a výchova 
nastupujících generací v duchu našeho 
zákona a slibu. 

Miki - 104. OS Kolín 
 
151. klub OS  Česká Lípa 
se podílel na uspořádání střediskových oslav 
k 80. výročí založení skautingu v České 
Lípě. Oldskauti nechyběli při malé slavnosti 
pro veřejnost, spojené s ukázkami 
skautských prací a výstavkou. Klub inicioval 
předání děkovných a pamětních listů. Jejich 
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autorem je bratr O´Henri-F. J. Bláha. Ani 
při tak významné události jako jsou 
vůdcovské zkoušky, oldskauti nechyběli, 
pomáhali jako organizátoři a examinátoři. 
18 činovníků a činovnic z Českolipska a 
Semilska složilo vůdcovskou zkoušku a 
získali tak oprávnění nosit vůdcovský 
odznak a vést skautský oddíl.  Sir 
 
91. klub OS a SPJ 
v Jablonci nad Nisou  
nechyběl při tak významné akci jako byly 
oslavy vzniku Československa 28. října. 
Na narozeninách republiky jablonečtí 
skauti spolu s oldskauty představovali 
významný podíl účastníků. Na Vánoce 
chystají setkání pod stromečkem, se vším, 
co k němu patří. Výsledkem jistě bude, 
„že jim dobře bude„. 
 
SEVEROČESKÁ DRUŽINA SO  
měla svoji 19. schůzku na podzim 
v České Lípě. Zvláštním zážitkem 
účastníků byl malý varhanní koncert, 
v souhlase se základním principem 
skautingu, totiž nadřazovat v životě 
hodnoty duchovní nad materiální. Bez 
ohledu na oficiální odmítnutí stařešinů, 
nikdo z přítomných od své skautské práce  
neodchází. 

Sir  
 
80 LET SKAUTINGU 
v Kobylisích 
(3. 11.) V divadelním sále u Saleziánů 
proběhlo zajímavé odpoledne věnované 
významnému jubileu založení prvého 
skautského oddílu v Kobylisích. Více jak 
250 skautů všech věkových skupin, jejich  
přátel a příznivců Junáka úplně zaplnilo 
divadelní sál. 

Po uvítání hostí a nejstarších skautů, 
pamětníků kytičkami, zahájil slavnost 
vůdce střediska Franta Mantlík krátkým 

projevem. Celé program moderovali místní 
skautka Kačka a skaut Břečťan.  

 

O začátcích skautování a jeho rozvoji v 
předválečném období 
promluvil bývalý dlouholetý 
vůdce 24. střediska Sever br. 
Jiří Dvořák - Sopka. Vtipně 

přivítal všechny mladé, své vrstevníky, 
mladší, ty kteří pod jeho vedením kdysi 
skautovali a nejmladší, kteří skautují nyní. 
Vysvětlil, že oddíl byl založen v době, kdy 
Kobylisy nepatřily k Praze a tak měl č. 1. Po 
připojení v roce 1924 obdržel v pražském 
číslování „24“. Představil nepřítomného 
nejstaršího dosud žijícího pamětníka br. B. 
Rollo - Budhu a několik nejstarších 
přítomných, mezi nimi br. PhMr. Romana 
Petze - Pavouka a Věroslava Svitáka - Věru 
vzpomenul i ty, kteří již opustili svou 
skautskou stezku, Jana Kudrnu - Jeňu, 
dlouholetého okrskového vůdce a oldskauta, 
Ivo Pražáka poválečného vůdce střediska. 
Velmi zajímavě přiblížil začátky třeba i 
postupným přibližováním hranice Prahy od 
Vychovatelny až k dnešním a přemisťování 
konečné tramvaje ze Stráže až do Kobyliské 
vozovny. Vzpomněl i slavného 24. klubu 
YENA a anabasi kluboven. Vyprávění to 
bylo zajímavé a vůbec nebylo dlouhé. 
Představil i první znak oddílu. 

 

Období od 1939 do 1968 představila Jana 
Pražáková, nositelka stříbrné 
Syrinx, dlouholetá vůdkyně a 
činovnice kmene dospělých. 
Připomněla, co vše oddíly 
střediska dokázaly, kolik 

proběhlo táborů, a jak z prvé družiny 
rozmazlených holčiček z oranžové družiny 
vyrostla rovnocenná dívčí část střediska. 
Kolik prošlo oddíly dívek a chlapců. O 
střediskovém časopise KRUH, který 
doprovázel od roku 1946 až do roku 1990.  
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Třetí období od 1968 do 1990 přednesl za  
nepřítonmého Karla Štemproka  - Káku 
Fr. Mantlík. Bylo to vyprávění o krásném, 
plnohodnotném skautování ale krátkém 
období, které pomohlo překlenout 
následující téměř desetileté období 
skrývané činnosti i výprav i táborů pod 
různými hlavičkami Tom, Sokol a dalších 

 

Současného období se ujala Blanka 
Majnušová, vůdkyně dívčí 
“24” a výchovná 
zpravodajka obvodu. Bylo 
nutné překonat počáteční 
nedostatek vůdců. Současně 

se mohou oddíly i celé středisko pochlubit 
mnoha úspěchy. Jen oldskauti věnují více 
sil svým rodným oddílům a středisku než 
svému klubu, asi jim to přináší více 
radosti. O uplynulé historii byla vydána 
obsáhlá “Výročnice skautingu v Praze 8, 
Kobylisích” Její stránky uzavírá článeček 
velmi příznačně nazvaný: 

 “Co bylo víme,  

co bude záleží na nás”.  

 

 
VÁŽNĚ, NEVÁŽNĚ 
 o kouření 
Na veřejnosti stejně jako v uzavřených 
skupinách dochází velmi často ke sporům 
o kouření, kuřáci se rádi obhajují 
„listinou lidských práv“.  
Nekuřáci mluví spíše o právu na zdravé 
prostředí. Dohodnout se většinou 
nedokáží. V tomto věčném sporu sestavili 

kdysi frekventanti, kuřáci na 1. pražské lesní 
škole následující pravidla. Jejich odpůrci 
vyjádřili opačný názor. Takto si je vytiskl 
1. klub OS Přátelé Vatry ve svém občasníku 
Totem. S nadějí, že ty zbytky kuřáků v klubu 
přeci jen ustoupí od svého zlozvyku.  

 

Charta Družiny přátel modrého dýmu 
� Kouření škodí zdraví. 
� Rádi bychom kouření nechali. 
� Nikdy neobtěžujeme kouřením. 
� Nikdy nekouříme tam, kde to obtěžuje 

druhé: v automobilu, čekárnách i venku, 
ve frontách apod. 

� Nekouříme ani v uzavřených prostorách, 
v telefonních a výtahových kabinách.  

� Nikdy se neptáme ve společnosti, zda si 
smíme zapálit, prostě nesmíme, vyšší 
princip ohleduplnosti. 

� Kouření je nejen projevem požitkářství,  
ale i známka slabošství.  

Chcete na to jít vtipněji, čtěte antichartu. 

 

Anticharta  
� Kouření je požitek, který nikomu 

neuškodí. 
� S nedopalky si nedělejme starosti, jsme 

přeci plátci daní. 
� Ve společnosti nejraději usedáme vedle 

nekuřáků. 
� Nedopalky nejraději odhazujeme kolem 

sebe, nejlépe do mušlí na záchodech. 
� Úklid popelníků necháváme zásadně 

manželkám či svým dětem, hostitelům.  
� Nestěžujte si, my kouříme za peníze, vy 

pasivně zadarmo.   Vrchol arogance. 
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PRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍ    
SNĚMOVÁ POVŠIMNUTÍ 

Tolik diskutované členství 
Junáka v ČRDM hlasovací 
mašinérie sněmu potvrdila. 
Uvedení argumentů pro a 
proti těsně před hlasováním 

nepřicházelo v úvahu. 
Pohled nazpět přinesl překvapivé 
neudělení absulotoria dosavadním 
činovníkům.  
Podle socialistického „nejsou lidi“ chyběl 
návrh na starostu Junáka. Nejenže nejsou 
lidi na práci, ale chybějí nám osobnosti 
typu Svojsíka, Plajnera.  
Šalamounská formulace o nesprávnosti 
členství ve více skautských organizacích 
ho vlastně nezakazuje, ale připouští. 
Změnu v přístupu znamená i skutečnost, 
že bratr Trpas - Volek, jako představitel 
Skautingu ABS, byl na sněmu pozvaným 
hostem. 
Do Vsetína pro radost i pro políček si 
přijelo 10 delegátů Svojsíkova oddílu. 
Setkávání se skautkami a skauty 
vsetínského střediska bylo radostné. Byli 
pracovití, obětaví, zdvořilí a vlídní, plni 
skautského ducha. Jim a jejich vůdcům 
patří dík a uznání. Méně radostné bylo 
zjištění, že staré heslo „Jsme jedné krve, 
ty i já!“ už v Junáku neplatí. Oldskauti a 
členové Svojsíkova oddílu obnovovali 
skautské hnutí u nás v roce 1945, 1968 i 
v roce 1989. Dosavadní stanovy jim 
zaručovaly účast na sněmech. Jejich hlas 
nemusel být akceptován, ale mohl být 
alespoň slyšen. Teď už tomu tak není. 
Sněm ve Vsetíně zvolil jiný přístup ke 
stařešinům nežli mají kulturní společnosti 
a ještě si k tomu  cynicky zatleskal. 

Sir 
MOUDROST O STÁŘÍ 
Prof. Matějíček sice většinou zasvěceně 
mluví o mladší věkové kategorii, ale jeho 

výrok v Českém rozhlase o těch starších a 
nejstarších je také velmi zajímavý: 
� Po šedesátce se udržujeme násilím,  
� po sedmdesátce musíme toto násilí 

stupňovat  
� a po osmdesátce jsme tu z Boží milosti. 

 

PODĚKOVÁNÍ  
Zpověď samoty 
Nechápu, jak jsem mohl o víkendu sedět 
doma u televize, když se dá přeci dělat tolik 
lepších věcí. Když sedím u ohně a dívám se 
do jeho plamenů, připomíná mi to můj 
skautský oheň. Bylo to na Zubrovce. Tehdy 
jsem poprvé vázal na své uzlovačce (a mám 
ji ještě dnes) a poprvé slyšel o Ohnivci. 
Dříve jsem se dovídal o skautování jen tak 
nějak z doslechu, tušil jsem, že to pro mě 
bude něco nezapomenutelného, báječného. 

Od těch časů jsem se změnil. Nedokážu 
přesně říci jak, nevím to, ale vím, že to je 
určitě k lepšímu. Dříve jsem z písničky 
vnímal jen text a melodii. Nyní vnímám i 
něco třetího, jiného. Nějaký vnitřní cit. Mám 
štěstí na dobré lidi. Venku se totiž každý 
chová jinak než doma. Všichni jsou si blíž a 
jakoby se znali. Nedokáži napsat své pocity. 
Nejde to, ale jsem rád že mohu alespoň málo 
svěřit papíru. Cítím jakýsi divný tlak, vyšší 
cit nebo tak nějak! Nechápu jak jsem mohl. 
Jinde se mi občas smějou a ukazujou si na 
mě, ale venku mi to nikdo neudělá.  Vím, že 
mám štěstí na dobrý lidi a modlím se, aby se 
mnou i dále zůstalo. Konečně jsem někde 
našel opravdové kamarády. Teď se musím 
držet správné cesty a nesejít z ní. Má sestra, 
také skautka, je mým vzorem. V mnohém 
mě změnila, ona a mnoho dalších. Nemohu 
vyjmenovat všechny, ale všem vám moc 
děkuji. Vím, co jste pro mě udělali.  

br. Chytrolín, ze záznamů Vigilie, Kozlův 
Kukr, Táborovej Kozel č. 3I. ročník 1994 
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DNEŠEK A ZÍT ŘEK  
Svojsíkova oddílu 
Zamyšlení nad smyslem skautského hnutí 
a dalším posláním Svojsíkova oddílu. 

Před X. sněmem bychom 
měli přehlédnout uplynulé 
tři roky a zpytovat své 
svědomí. Dovolte mi se v 
duchu vrátit zpět, kdy po 

IX.. sněmu jsme se na tomto místě 
zamýšleli, jako už mnohokrát, nad cíli 
našeho skautského hnutí obecně a 
posláním SO zvláště. Má být nositelem 
paměti hnutí, tradice, která znamená 
přítomnost základních principů skautingu 
ve všech momentech jeho vývoje. Oto 
Mádr říká, že generace, která ztratí 
spojení s minulostí, sotva najde orientaci 
pro budoucnost. Proto kontinuita hnutí je 
též předpokladem jeho rozvoje v nových 
podmínkách současné společnosti. Tím se 
liší skauting, jak jej koncipovali B.P. a 
A.B.S. od zájmových „volnočasových“ 
organizací dětí a mládeže, že usiluje o 
obrodu společnosti duchovním 
přetvářením každého prostředí lidmi, kteří 
si osvojili tvořivý celoživotní styl 
specifickou skautskou výchovou, 
především charakteru. 

Sestry a bratři, žijeme skutečně my sami v 
duchu slibu, zákona a služby? Přinášíme 
našim mladým duchovni hodnoty a 
životní orientaci v této složité době, kdy 
skautské ideály nejsou jaksi praktické? 
Osvědčujeme obětavou lásku Svojsíkovu 
odkazu svým minulým i současným 
životem, abychom směli být svědomím 
našeho hnutí? Znamená tedy Svojsíkův 
oddíl pro hnutí podstatný přínos? 

Na oddílové radě se opakovaně vrací 
otázka, zda řada členů SO o službu v této 
čestné jednotce vůbec stojí. Nemluvím 
ovšem o seniorech, kteří se i těžko 

pohybují, ti mají plné právo na skautský 
důchod, ale právě oni se snaží pomáhat, jak 
mohou nejlépe. Mluvím o názoru, že 
doživotní členství v SO je jedno z nejvyšších 
vyznamenání Junáků, které dostáváme za 
práci již odvedenou a že dekret člena 
nezavazuje už k ničemu jinému. Také 
někteří noví členové se po jeho předání 
ukáží málokdy; to nás ovšem vybízí k jejich 
ještě pečlivějšímu výběru. 

Ale stojí vůbec Junák o naši pomoc, nejen 
jako jednotlivců, ale jako oddílu? Chce brát 
vážně naše vzděláním i zkušenostmi ověřené 
názory a snad i rady? Nestaví někteří na odiv 
generační problém místo přiznání odlišného 
pojetí skautské organizace? Těch organizací 
máme dnes několik, takže Junák, který jsme 
celý život ztotožňovali se svým skautstvím, 
již není totéž co české skautské hnutí. To 
však v nás má spíše prohloubit ducha 
sesterství, bratrství a tolerance, smíření a 
nezištné služby všem, kteří naši pomoc 
potřebují a kteří o ni ještě stojí. Naše 
skautské mládí, kterému jsme se opět 
přiblížili na letošních táborech a lesních 
školách, nás přesvědčuje, že cokoliv 
dobrého vykonáme, se trvale zhodnocuje. 
Zhodnotí se i naše prozíravé a upřímně 
míněné rady z posledních pěti let? Z ústředí 
na ně byla pramalá pozitivní odpověď, takže 
se dialog navázat nepodařilo a zatím došlo 
ke krizovým jevům, před nimiž jsme včas 
varovali, ale tím jsme je přece nezpůsobili. 

Stojíme před sněmem a zbývá nám poslední 
možnost, obrátit se na něj se svými návrhy, 
jak jsme je připravili a chceme vám 
doporučit. Považuji to za naši povinnost, 
úspěch či odmítnutí již není v naší moci. A 
tak vás prosím, abychom se dnes sešli u 
společné skautské věci ve prospěch Junáka i 
hnutí a přijali taková usnesení, která budeme 
moci sněmu s čistým svědomím předložit. 
Abychom zapomněli na své slabosti, 
rozhádanost mezi některými skupinami i 
nevraživost sester a bratří nedůstojnou, 
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překonali lhostejnost a rezignaci i po 
tolika arogancích, kterých se mnohým z 
nás dostalo. 

Před pěti lety jste mne zvolili vůdcem 
Svojsíkova oddílu, snažil jsem se tuto čest 
nezklamat. Myslím však, že v této době 
nejsem pro ústřední radu v čele SO 
vhodná osoba, což už jsem řekl na OR 
před třemi roky. Do sněmu však vytrvám 
a vás se nyní ptám, zda máme v tom 
„naléhání včas i nevčas“ apoštola Pavla 
pokračovat a společně dokončit práci na 
volných návrzích pro sněm, zejména na 
stanovách. Vždyť přijme-li X. sněm návrh 
stanov, jak jej předkládá komise ÚRJ, 
přestane SO existovat jako skautské 
vyznamenání i jako čestná jednotka 
Junáka a příštímu sněmu, na kterém už 
nebudou delegáti Svojsíkova oddílu, 
nebudou moci žádné návrhy předkládat. 
Praha, 8. září 2001 Dr. Jan Písko 
 

POSELSTVÍ 
Oddílu Velena Fanderlika 
My, skautky a skauti sdružení ve 

Skautském oddílu Velena 
Fanderlika a soustředění v 
Třinci na svém V. sněmu 
konaném ve dnech 30. srpna až 
1. září 2001, pozdravujeme 

naše sestry a bratry všech skautských 
organizací v  ČR. Jsme přesvědčeni o 
tom, že nastala doba opětovného sblížení 
a společné řeči pro rozvoj našeho českého 
skautingu. Sejděme se u kulatého stolu po 
X. valném sněmu JUNÁKA, nejlépe ještě 
v roce 2001 v Brně a rokujme. Skautský 
oddíl Velena Fanderlika je připraven 
iniciovat společné setkání. Skautská 
mládež potřebuje naše bratrské shovívavé 
stanovisko i naši práci. 

"Sloužím" 
Přítomní zástupci vůdce oddílu: 

MUDr.  Jiří Wolf v.r. 
Ivo Kozák v.r. 

ÚVAHY O SKAUTINGU, 
skautování a skautství 
Při zahajování tématu „metodika“ dostávají 
čekatelé maličko záludnou otázku. „Je skauting 
hra, způsob trávení volného času nebo výchovný 
systém?“ Úspěšní jsou ti, co odpovídají 
zdánlivě nejistě „Všechno dohromady“ Až 
přečtete následující řádky poznáte, že skauting 
lze chápat šířeji, jako životní styl. Zastavme se 
proto na chvíli nad myšlenkami br. Ruska -
 Šamana. 
 
SKAUTSKÉ VYZNÁNÍ 
Nosit myšlenky, ideje a ideály, ke kterým 
jsme svým životem svou dlouholetou, často 
nelehkou získanou zkušeností dospěli, jen ve 
svém nitru, ve své hlavě, to by bylo totéž, 
jako nechat ztrouchnivět cenné papíry 
v nějakém úkrytu. Zemřeme či zapomeneme 
v běhu let stárnutí paměti i vůle, aniž 
kdokoliv může něco přijmout z našeho 
myšlenkového světa. A zveřejnit je? To zas 
může přinést nepochopení, nezájem či 
dokonce odsudek, jedná-li se o názory jen 
trochu odlišné od běžných, zaběhaných, 
vyzkoušených, už tradičních, byť by ty staré 
byly zplanělé či sterilní.  

Nemám na vybranou: chci se alespoň 
pokusit sepsat a dát k úvaze něco svých 
názorů, o nichž vím, že jsou nekonformní: 
nepřizpůsobily se obecně vžitým a už jaksi 
pohodlným představám o výchovném hnutí, 
nazývaném již od dob Baden- Powellových 
skauting. A řeknu zde hned, že já chápu 
skauting daleko šířeji i hlouběji, než jen jako 
pouhé výchovné hnutí, byť snad to nejlepší 
možné z dosavadních výchovných 
experimentů lidstva: považuji to za životní 
styl, za způsob života, za modus vivendi, za 
ars vivendi, tedy za umění žít. 

Skauting je specifický, jedinečný způsob, 
jak žít. V tomto smyslu už dávno přerostl 
původní záměr R. Baden-Powella i našeho 
A. B. Svojsíka, který v krátkosti nějakých 26 
či 27 let, které mu byly dány k realizaci 
ušlechtilého záměru založit a vybudovat u 
nás skautskou organizaci a hnutí, už neměl 
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příliš možností ani času výrazněji 
překročit původní, značně pragmatický 
nárys skautingu v pojetí jeho britského 
zakladatele, ani rozvinout hlouběji 
některé romantičtější představy 
amerického spisovatele, zálesáka E. T. 
Setona. 

Každý, kdo se hlouběji zamýšlí nad 
změnami světa a lidské společnosti, musí 
připustit, že byť by byly základy Baden- 
Powellovy i Setonovy sebevíc trvalé a 
nosné ještě dlouhá desetiletí, přece jen 
musíme brát zmíněné změny v počet a 
žádat od skautingu stále víc. 

Skauting se ovšem nemůže stát nějakým 
spásným náboženstvím, nicméně měl by 
umět využívat svého širokého rámce a 
potencionálu stále víc ve směru mravní a 
duchovní výchovy, kterou by měl 
prokládat i veškerý výcvik praktický. 
Bude to stále náročnější, a v této chvíli 
opravdu nemáme na takový úkol dost 
schopných vůdců a vůdkyň. Půjde to jen 
pomalu a postupně a podaří se to jen 
tehdy, bude-li stále víc schopných lidí 
v našem hnutí hledat nové cesty, vhodné 
náměty, účinné metody. 

„Mozkový trust“ českého skautingu býval 
dříve úctyhodný, vzpomeňme jen kolik 
pedagogů, spisovatelů, filozofů i umělců 
se v něm angažovalo! Najdou se i v této 
pragmatické, ba egoisticky zaměřené 
době noví „apoštolové“ prohloubeného, 
eticky bohatého a obohacujícího 
skautingu a skautství? 

 
VE SKAUTINGU MUSÍ JÍT 

především o opravdové poslání 
V jistém věku, kdy opadne mladistvý 
entusiasmus a záliba ve vyhledávání 
zvláštností, romantických kuriozit a 

bizarností, převáží u nás zvláštní touha, 
touha povznést se nad všednost, učinit něco 
víc ze svého života, vyjít z průměru a 
šedivosti, jakou je charakterizován život 
většiny lidí. Prostě: přerůst z běžné kvality, 
do nejvyšší dosažitelné hodnoty lidství. 

Tehdy začneme vidět malichernost všech 
dogmatických sporů o „ryzost“ či „pravost“ 
toho či onoho hnutí, vidíme je jaksi 
obnažené, nezakryté matoucími hesly a 
frázemi, různými účelovými tezemi a 
lákavými vnějšími dekoracemi. Začínáme 
vidět více ducha a smysl těchto věcí, těch 
hnutí, proudů, idejí. A pak pochopíme, že 
důležité jsou principy, hluboce vnitřní a 
mravní hodnoty, nikoliv vnější proměnlivé 
formy. Najednou také uvidíme, že ti, co se 
přou, zda je jedině pravý a původní skauting 
Baden-Powellův či Setonův, zda je něco víc 
skauting nebo woodcraft, že to jsou jen 
sektáři, malicherní advokáti skupinových 
zájmů. Jsou jen pověření propagací toho či 
onoho směru, nejsou posvěceni posláním. 
Neboť každá cesta má ve svém původním 
jádru kousek pravdy, která ovšem bývá 
zahlušena nánosem přidaných (a někdy až 
směšných) dekorací, rituálů, uměle 
vytvářených dogmat. 

„Jdi a hledej“, to je snad jediný příkaz, který 
musí vždy platit, a“buď opravdový a poctivý 
ve všem“ je jediné pravidlo, které je třeba 
dodržovat. Pak se staneš dobrým skautem 
nebo (v jiném případě) dobrým 
woodcrafterem, ale především dobrým 
člověkem. A to budiž na začátku a na konci 
každého našeho snažení.  

 
L. Rusek - Šaman 
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Různé 
Památníček br. R. Plajnera 
(Holešov) V nedávné době proběhla sbírka 
na zbudování památníčku bývalému 
náčelníku br. Rudolfu Plajnerovi. Na sbírce 
se podílelo mnoho jednotlivců, klubů, 
středisek i vyšších jednotek. Podle výpisu   k 
17. květnu došlo na bankovním účtu více jak 
87 tis. Kč, tato částka se ještě zvýší, protože 
docházejí další platby. V době kmenového 
sněmu v Kroměříži bylo vybráno přes 30 tis 
Kč. Některé příspěvky docházejí téměř 
anonymně např. jako ORJ, název střediska či 
družina Bobrů. Podle těchto nedokonalých 
údajů nemohli být dárci zatím dostatečně 
stanoveni. K identifikaci většiny pomáhají 
pozdě docházející dopisy od dárců, ve 
kterých jsou většinou plné adresy. Doposud 
jsou zatím známi tito dárci: bratři Cigánek 
Pelhřimov, Richter Týnec n. Sázavou, 
Soukup Slané a Moravec Praha. Kluby: Ježci 
Jihlava, Jezevci  Žďár n. Sázavou a Parkán 
 Polná. Střediska: Dobřany Plzeň jih, Naděje 
Žďár n Sázavou a Stopa Paskov, ORJ 
Svitavy, Okrsek Česká Lípa a Nadácia 
Bánská Štiavnica. Nad 500,- Kč věnovaly 
následující jednotky: �klub Vatra  Ostrava 
760,- �Středisko Slaný 900,- �55. klub 
Rokycany 1 000,- �ORJ Jablonec n. Nisou 
1 220,-�ORJ Pardubice 1 475,- �KRJ Ústí n. 
Labem 1 600,- �klub Holešov a SPJ 1 800.- 
�ORJ Chrudim 2 250,-�ORJ Semily 2 500,- 
�Oldskauti Zlín 6 871,- �kluby OS Brno 10 
000,- a �KRJ Hradec Králové 10 990,- Kč. 
Proces přesnějšího zjišťování nám zpožďuje 
možnost odeslání děkovných dopisů všem 
dárcům. Proto děkujeme ještě touto formou 
všem těm, kteří se  o sbírku jakkoli 
zasloužili.  

Štěpán 
 
Náš dík patří také všem sestrám a bratřím 
z Holešova, zejména br. Štěpánovi i dalším, 
kteří svým úsilím přispěli k realizaci tak 
záslužného činu.                               Red. 

Kolik nás je? 
V klubech OS je celkem registrováno 6155 
členů, tj. 2314 (37,6 %) žen a 3814 (62,4 %) 
mužů v 443 klubech. Průměrně je v jednom 
klubu OS 14 členů. V následující tabulce a 
grafu je uvedeno rozložení počtu členů v 
jednotlivých klubech.  

Poč. členů. klubu Poč. klubů V procentech 
do 2 členů 4 0,9 
3 – 7 členů 92 20,8 
8 – 10 členů 100 22,6 
11 – 15 členů 101 22,8 
16 – 20 členů 64 14,4 
21 – 30 členů 62 14,0 
31 – 40 členů 14 3,2 
více než 40 čl. 6 1,4 

Pokles členské základny kmene OS z 6485 na 
6155 členů (tj. o 5,1 %). Pokles registrovaných 
klubů z 455 na 443 (tj. o 2,6 %). Pokles není 
tak dramatický, jak bylo předpokládáno z 
prognózy. 

Pro zpracování věkového rozložení členů 
kmene OS byl použit soubor nikoliv všech 
členů, ale soubor dospělých členů kmene OS 
zaznamenaných v junácké registraci, která jak 
známo neobsahuje všechny dospělé členy 
Junáka. Jedná se celkem o 4865 členů. Z toho 
vyplývá, že díky digitální registraci je přehled 
o 79,0 % členů kmene OS (nárůst z 74,8 % v 
roce 2000). Vyhodnocení věkového rozložení 
členů klubů OS z tohoto omezenějšího 
souboru je dostatečně reprezentativní. 
Následující tabulka a graf upřesňují výsledky 
br. Dvořáka. Průměrný věk člena klubu OS je 
51,0 roků (v roce 1998 byl průměrný věk člena 
klubu OS 50,3 roku, v roce 1999 byl průměrný 
věk člena klubu OS 50,5 roku, v roce 2000 
49,5 roku). 
 

Věk Počet V 
procentech 

do 25 let 676 13,9 
26 – 29 let 168 3,5 
30 – 39 let 497 10,2 
40 – 49 let 111 22,8 
50 – 59 let 307 6,3 
60 a více 2106 43,3 
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O kroji 
Na pořad náčelnictva se dostal problém 
kroje, členové kmene OS budou mít 
pohodlné a slušivé krojové části a doplňky. 
Rozprava byla uskutečněna ve třech 
skupinách, při čemž jedna byla výhradně 
„dívčí. Byly posouzeny všechny doposud 
předložené náměty a vypracován návrh 
krojového doplňku, který vzal na vědomí 
všechny potřeby i možnosti členů kmene 
dospělých. Doufejme, že se dočkáme jeho 
realizace. 
Mount Melechov 2002 
Již XI. ročník „velehorského“ výstupu 
Mount Melechov se bude konat 5. 1. 2002. 
Sraz účastníků je na světelském nádraží v 
9,45 hodin místního času, samozřejmě 
dojezdu „ohnivých ořů“ ze všech možných 
směrů. Společný odjezd bude v 10 hod. 
„Posázavským Pacifikem“ do zastávky 
Smrčná, kde bude rozbit základní tábor. 
Odtud povedou první stopy nás a našich 
šerpů na vrchol. Předpokládaný konec 
kolem 15 hod. Malé občerstvení na vrcholu 
zajištěno.  

Orlovská šlápota  
V září uspořádalo stř. Světlá nad Sázavou 
X. ročník dálkového pochodu „Orlovská 
Šlápota“. Cílem pochodu byla Orlovská 
myslivna, místo tábořiště prvních českých 
skautů. Konání XI. ročníku 14. 9. 2002 
 

SETKÁNÍ S KULTUROU 
Zajímavé kulturní podniky, na které 
nás zve br. M. Pergler a družina 
Svojsíkova oddílu. 
� Beseda s Ing. arch. Petrem 

Chotěborem z Kanceláře prezidenta 
republiky na téma: Jak se rodila výstava 
„Deset století architektury“, včetně 
návštěvy expozice „Románská architektura 
v Českých zemích“. 

Ve středu16. ledna 2002 v 15 hodin ve farním 
klubu bratří františkánů. Vchod za průchodem 
z Jungmannova náměstí do Františkánské zahrady. 

� Beseda s doc. Dr. Ing. architektem 
Otakarem Kučou: „Architektura krajiny, 
zámecké a lázeňské parky“. 

V úterý 12. února 2002 v 15,30 ve farním klubu 
bratří františkánů.  

� Koncert posluchačů Konzervatoře 
Jana Deyla  

V úterý 12. března 2002 v 15. hod. na Maltézském 
náměstí č. 14, P 1 - M. Strana. 

� Vycházka na staroslavný Vyšehrad, 
vede Mirek Pergler - Dany.  

Ve středu 24. dubna 2002 ve 14,30, sraz na stanici 
metra Vyšehrad. 
 

Seniorská lesní škola bude ! 
Náčelnictvo na svém zasedání ve Vysokém 
Mýtě rozhodlo připravit LŠ OS 2002. Škola se 
bude skládat ze tří částí: zahajovacího víkendu 

v květnu 2002, letního 
týdenního soustředění 
v srpnu 2002 a podzimního 
víkendu v říjnu 2002.  

Podmínkou k přijetí je 
složená vůdcovská zkou-

ška (viz další text o vůdcovské zkoušce). 

Škola je určena pro všechny členy a vůdce 
klubů, pro ty, kteří pracují ve střediskových 
a okresních radách a zejména pro okresní a 
krajské zpravodaje OS.  

Program školy lze rozdělit do třech 
tematických okruhů. „Co dělat pro sebe“, 
„Činnost v klubech“ a „Naše pomoc 
hnutí“. 

Seznamování s tématy se neděje pouze 
přednáškami, velmi často bývá seznámení 
s problémem provedeno společnou 
rozpravou účastníků, výměnou zkušeností 
nebo vyhledáním vhodných řešení dané 
situace případovou studií.  

Škola bude konána v prostředí, které bude 
odpovídat našemu věku, v chatičkách nebo 
budově. Přesto bývá skautský duch 
součástí těchto pobytů.  
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Zájemci pošlete předběžné přihlášky na 
adresu:  
Ing. arch. Ivo Slavíček, Křižíkova 8, 
Karlovy Vary   360 01 
Zpětně obdržíte podrobnější informace o 
programu, místě a době konání, nákladech a další 
vyžádané informace.  

Vůdcovská zkouška 
Podmínkou k přijetí na LŠ je 
složená vůdcovská zkouška 
jakéhokoliv typu. Ti, kteří ji 
prozatím nemají, ji mohou 

získat několika způsoby: 
� Bez absolvování přípravného kurzu u 
kterékoliv zkušební komise Junáka, které 
bývají při každé okresní či městské radě.  
� S absolvováním přípravného kurzu 
opět v místě, kde pracují zkušební 
komise. Zpravidla se konají, podle zájmu, 
jarní a podzimní kurzy se zkouškami. To 
nebývá vždy časově příznivé. 
� Náčelnictvo OS pro časově příznivější 
získání přípravu a složení zkoušek pro 
tuto možnost ustanovila v několika 
krajích „skupiny“, které mohou podle 
zájmu zajistit přípravu v některých nebo 
ve všech oborech formou seminářů nebo 
víkendových kurzů. 
� Zájemci, kteří nedokáží využít 
místních možností, mohou si své znalosti 
ověřit či doplnit v korespondenčním 
kurzu. Pro jednotlivá témata jsou 
prozatím k dispozici tito instruktoři pro 
následující témata:  

Myšlenkové základy skautingu, historie 
Vladislav Jech, Zelenečská 34,  198 00 Praha 9 
Psychologie 
Zdeněk Šandera, Selicharova 1288,  500 12 
Hradec Králové 
Pedagogika 
zatím neobsazena 
Metodika 
Jiří Žáček, Vackova 1551,  155 00 Praha 13 
Vedení oddílu 
Jiří Žáček, Vackova 1551, 155 00 Praha 13 

Organizace a právo 
Zdeněk Kolečkář, Kainarova 24,  616 00 Brno 
Hospoda ření 
Božena Boguschová. Písečná 783,  500 09 
Hradec Králové 
Zdravov ěda 
zatím neobsazena 
Příroda a ekologie 
Jaromír Sofron, Lesní 79, 330 02 Dýšina - Nová 
Huť 
Táboření, příprava a vedení tábor ů 
Božena Boguschová. Písečná 783,  500 09 
Hradec Králové 
Václav Kučera, Sídliště 597, 262 42 Rožmitál 
p.Třemšínem 
Kultura a estetika 
Jiřina Adéeová, Nerudova 406, 280 00 Kolín III. 
Tělovýchova a sport 
Petr Novotný, Mírová 1,  350 02 Cheb 
Písemné práce 
Jiří Žáček, Vackova 1551,  155 00 Praha 13 
Mluvený projev 
Vladislav Jech, Zelenečská 34,  198 00 Praha 9 

Témata vůdcovských zkoušek vč. obsahu jsou 
uvedena v příručce „Vůdcovská zkouška“, vydané 
TDC v loňském roce. Tuto příručku najdete ve 
většině středisek, příp. se obraťte na výchovné 
zpravodaje. Příručka poskytuje i návod pro 
pořádání a vedení zkoušek. 

VÝROČÍ SKAUTINGU  

v Ústí a Labem 
Výstava 80 let skautingu v 
Ústí nad Labem byla zahájena 
vernisáží 3. září 2001. 
Otevření výstavy zahájil 
úvodním slovem ředitel IS br. 
Kučírek a sestra Jitřenka, 

Helena Borská, členka Svojsíkova oddílu, 
seznámila přítomné s historií, zejména s 
počátky skautingu v Ústí nad Labem.  

Vernisáže se zúčastnil Ing. Jaroslav 
Zahálka CSc, proděkan fakulty životního 
prostředí, jako jediný představitel místní 
správy. Škoda. Účastnili se však bývalí, 
starší skauti, kteří v diskusích nad 
vystavenými fotografiemi a exponáty 
vzpomínali na doby, kdy sami byli činnými 
skauty. Vernisáže se zúčastnil také krajský 
zpravodaj OS br. Janata - Dafne a sestra 
Janatová, okresní zpravodajka za 
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Litoměřice a další členové kmene OS. 
Návštěvníci se mohli seznámit s insigniemi 
středisek, oddílů a družin zhlédnout 
památný emblém oblasti Přemysla Oráče a 
rukodělné výrobky členů Junáka. 

Václav Mikule - Želva 
 
Výzva k závodu oldskaut ů 
jako součásti závodu „Skautské srdce“při 
Georgiádě 2002 v Uhříněvsi nebo jako 
samotný závod. 

 
Obdobný závod s úspěchem proběhl 
zhruba před třemi lety s klasickými 
disciplínami zaměřený na  poznání znalostí 
i fyzické kondice, přibližně v rozsahu 
Svojsíkova závodu, připravovala jej ses. 
Šárka Petříková - Mája. Úspěšnost tehdej-
šího závodu a absence podobného i 
občasný zájem nás vedl k tomu vyplnit tuto 
mezeru. Proto jsme se rozhodli zveřejnit  
výzvu ve Kmenových novinách bylo by 
dobré doplnit text nějakými podrobnějšími 
záměry, část naznačuji následujícími 
otázkami. Možná, že by bylo vhodné po 
dokreslení nabídky sdělit i několik záměrů 
pro případnou realizaci. 

� Příští závod by mohl být „šitý na míru“ 
podle doporučení kmene OS. 

� V případě většího zájmu by mohl být 
závod včetně trati v podstatě 
samostatný. 

Několik otázek k přípravě 
� Jaké disciplíny navrhujete? 
� Jaký by měl být rozsah závodu (60 až 

120 min.)? 
� Jaký by měl být časový rozsah celé akce  

(den, víkend ?) 

� Jaká by měla být skladba závodících ? 
(Jednotlivci, předepsané hlídky, volné 
skupiny, separované, koedukované či 
obojí.) 

� Mělo by se uvažovat o diferenciaci 
náročnosti ? (např. podle kondice nebo 
podle věku např. do 60, nad 60 let 
apod.) 

� Jak budou zajištěny noclehy pro 
přespolní ? 

� Bude nějaký doprovodný program ? 
(třeba pro zdraví, pro svůj věk apod.) 

� Měla by být zajištěna účast lékaře ? 

Kontaktní osoba: Martin Jech-Ježek 
(VychZp stř. 112-38, tel. 72773967 večer, 
mobil 0737158275)+ ses. Šárka Petříková- 
Mája (VychZp ORJ 110, mobil 
0723242901)  

e-mail: vjech.kamzik@volny.cz 
 

nezapomínáme… 
Na návrh krajského předsedy ČSBS pana 
Procházky, udělil Ústřední výbor Českého 
svazu bojovníků za svobodu zlínským 
Junákům, oldskautům vyznamenání 

„K říž za věrnost v letech 1939 - 1945“. 

Vyznamenání bylo slavnostně předáno 
klubu oldskautů Zlínska, okresní 
konferenci Svazu bojovníků ve Zlíně, dne 
16. března t.r. 

Při této příležitosti vzpomínáme 40 
zlínských skautů, kteří byli zapojeni do 
odbojové skupiny Tomáš. Jsou to 
jmenovitě bratři: 

J. Bašák, K. Bednařík, J. Bendl, M. Blažek, 
L. Čikl, Z. Dohnal, K. Falhar, J. Hlásenský, 
H. Malota, R. Hluštík, M. John, V. Kačírek, 
O. Konupčík, B. Kristl, J. Kučera, F. 
Leuman, L. Maděra, J. Maňas, B. Matulík, J. 
Machů, K. Metzenauer, J. Měšťánek, V. 
Mikulčák, J. Nohel, S. Obdržálek, O. Onderka, 
Pauzer, L. Příhoda, J. Rokos, M. Salač, 
G. Sokol, J. Stacke, K. Šiftař, J. Šlégr, 
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V. Vaďura, F. Veinhauer, A. Vicherek, 
B. Vyoral, A. Vlček a Z. Vysloužil.  

Dva z těchto bratří byli později umučeni již 
za války, někteří odešli do „věčných 
lovišť“. Někteří se rozprchli po světě, ale 
přece jeden z nich, bratr Mirek Blažej, je 
stále mezi námi a pravidelně se našich 
schůzek klubu OS zúčastňuje. 

Berme si my všichni z jmenovaných bratří 
vzor i sílu pokračovat nadále v naší práci. 

Vladimír Stöhr 
krajský zpravodaj 

OS Zlín 
 

Vzpomínka na br. Splávka 

  
 

Dne 20. 10. 2001 nás opustil bratr  
Splávek – Alois Pajkrt ( * 29. 6. 1929).  
Dlouho bojoval s nemocí, které podlehl ve 
věku 72 let. Raději podstoupil operaci, i 
když věděl, že její výsledek může být 
nejistý. Přes nepřízeň osudu jej neopouštěla 
veselá mysl a zájem o skautské dění.  
Bratr Splávek skautoval od roku 1945, 
v letech 1968 až 1970 vedl oddíl vlčat ve 
středisku Střelka. Po roce 1990 působil 
jako dlouholetý zpravodaj OS při ORJ 
Praha 7, kde byl i registrován ve 33. 
přístavu VS Zlatá kotva.  
V loňském ročníku Skauta-Junáka jste si 
mohli přečíst Splávkův táborový příběh 
z roku 1968. Úsměvnou povídku o 
plněných kolínkách aneb co vše nenapadne 
kuchtící vlčata. 
Bratře Splávku, klidnou plavbu! 

Za všechny, kdo tě znali a měli rádi 
Tom-Set 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
O Kmenových novinách  
Nechci tomu ani věřit, ale podařilo se 
vydat již 5. ročník, nepamatuji se, zda jsem 
si představoval, že to tak dlouho vydržím. 
Každé nové číslo začíná netrpělivým 
očekáváním příspěvků od pravidelných 
dopisovatelů i občasných dopisovatelů. 
Nepravidelně přicházejí různá doporučení, 
upozornění na chyby, dokonce i stížnosti. 

Co vše musím podniknout, aby se k vám 
čtenářům dostal koncem každého čtvrtletí 
výtisk Kmenových novin OS. V průběhu 
dokončování čísla přicházejí již příspěvky 
do čísla dalšího, a tak se dokončování se 
zahajováním prolínají v takovém kolotoči. 
Praktický začátek spočívá v zaarchivování 
vydaného číslo a založení složek pro nové 
číslo z již došlých příspěvků. 

Co ztěžuje práci. Na každém náčelnictvu 
vyzývám krajské zpravodaje, aby mi sdělili 
své problémy s distribucí. V poslední době 
to bylo poškozování došlých obálek. 
Zlepšili jsme to přelepováním obálek. 
V poslední várce se to opakovalo. Na TDC 
vše pracovalo pro sněm a distribuci svěřili 
výpomoci. Už se to nestane. 

Co se nedaří. Klíč k rozesílání je jeden 
exemplář do každého klubu, jeden pro 
okresního zpravodaje a po jednom pro 
krajského zpravodaje a jeho zástupce. 
Početní stavy aktualizovalo z 15 krajských 
zpravodajů pouze 9 zpravodajů. Trochu 
málo. 

Co s návrhy a požadavky. Nelze vyhlásit 
pevné termíny, abychom se trefili 
zpravodajům do jejich schůzek Také není 
možné rozesílat Kmenové noviny přímo 
okresním zpravodajům. Tím méně je 
možné rozesílat jednotlivá čísla. Není  
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možné přetiskovat zprávy ze Skautingu a 
Junák hlásí, jen proto, že oldskauti 
z různých důvodů tento tisk neodebírají. 
Zabíralo by to prostor a většina zpráv by 
docházela až o tři měsíce opožděně. Témat 
o kmeni OS je tam velmi málo. Znám ale 
jedno řešení, obětujte jeden exemplář, 
vystříhejte z něj ty „nejzajímavější“ 
zprávy, složte je do stánky a rozmožte, 
pokud jsou ochotni zájemci zaplatit za 
rozšířené vydání, toto řešení bude 
pohotovější a levnější, jedna dvoustrana 
vás nepřijde víc než na 3,- Kč a pouze pro 
skutečné zájemce. Vím, je s tím trochu 
práce, ale tu chvilku si někdo najde, 
levnější je ještě společné čtení, na 
schůzkách, některé kluby to dělají. 
Čím můžete pomoci i vy. Některé kluby si 
dotiskují Kmenové noviny pro svou 
potřebu. Je to velmi dobré opatření, 
nezatěžuje to omezené prostředky na tisk, 
které na vydávání máme a množí se pouze 
podle zájmu, a určitě to není dražší než tisk 
centrální a šetří to náklady na distribuci. 
Čas od času dojde u některého zpravodaje 
při distribuci ke zpoždění. S takovou 
dodávkou se pak nezachází jako 
s aktualitou, ale jako se zbožím s prošlou 
lhůtou „až se příště sejdeme, tak vám to 
předám“. Námaha několika lidí je 
pohozena do kouta, samozřejmě z důvodů 
zcela „objektivních“. 
Co by šlo ještě zlepšit. Je toho opravdu 
mnoho. Např. by bylo možné založit 
stránku na Internetu, kde by bylo možné 
vyvěšovat „pilné“ zprávy, výzvy a takové, 
které ztratí do vyjití KN svou aktuálnost. 
Zejména v dopisovatelství a grafice jsou 
velké možnosti. Sem tam se ke mně 
dostanou vaše kroniky, ve kterých je 
mnoho zajímavých témat, která by stála za 
zveřejnění a chtělo by to jen pár minut na 
opsání a odeslání. Elektronická zpráva o 
dvaceti řádcích nezabere více než třicet 
minut. Nezkusíte to ?  Gog 

PRVNÍ VODNÍ SKAUT 
Rössler-Ořovský 
V ČINu vyšla v létě útlá, ale zajímavá 
knížečka „Vodní skaut, který k nám spadl 
z Marsu“ Vybíráme několik zajímavých 
údajů. 

Z družiny Bobrů vytvořil Rössler-Ořovský 
v roce 1918 První oddíl vodních skautů.  
Dal mu i klubovnu, hausbót. Byl prvním 
hausbótem na vlnách Vltavy, našel 
klubovny na Střeleckém ostrově a potom 
ve vodárenské věži na smíchovské straně.  

Rössler-Ořovský se stal prvním starostou 
Svazu junáků - skautů a skautek v dubnu 
roku 1919. 

Rössler-Ořovský byl závodník. V roce 
1893 se stal mistrem veslařem "Zemí 
koruny české" v závodech na skifu. Jako 
rychlobruslař vyhrál mezinárodní závod v 
Bledu. Sbíral také medaile na závodech. 

Rössler-Ořovský založil Český Yacht 
Klub, Český tenisový klub, Bruslařský 
závodní klub a upravil první pravidla 
fotbalu a hokeje, byl prvním lyžařem, 
založil Svaz kanoistů království českého. 

Rössler-Ořovský byl sport. novinářem, 
seznamujícím čtenáře Zemí koruny české 
se sportem.  

Rössler-Ořovský byl sekretářem našeho 
olympijského výboru. V roce 1899 přišel s 
nápadem uspořádat lyžařské soutěže v 
Krkonoších jako první zimní olympijské 
hry. 

Rössler-Ořovský byl především vodní 
skaut.  

 
Nosil prý skautský klobouk stejně 
elegantně jako cylindr. 
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Jak dobře známe Spojené státy ? 

 

 
Evropané si často dělají posměch z Američanů, protože neznají  evropský zeměpis. Čechy obzvláště dráždí výroky  
"Vy jste z Čech, tam jsem byl,Vídeň je krásné město“. Jak dopadneme my, když se nás někdo zeptá na zeměpis a 
dějiny Spojených států? 
 

a)  49 federálních států, hl. město, Portorico a Severní Mariany, zámořská území  
b)  50 federálních států hl. město, Portorico a Severní Mariany, zámořská území 

1 USA sdružuje 

c)   52 federálních států, hl. město 

 

 
2 Rozlohou největší stát USA je: a) Aljaška b) Kalifornie c) Texas  
 
3 Nejvíce obyvatel (skoro 32 milionů) má stát: a) Kalifornie b) New York c) Texas  
 
4 Hlavním městem USA je,  a) New York b) Washington c) Richmond  
 Kolik má obyvatel ? d) 1,2 mil. e) 580 tis.  f) 210 tis.  

 
5 Město Washington leží ve státě District of Columbia Pensylvanie Washington  
 
6 Správním střediskem státu Texas je: a) Austin b) Dallas c) Houston  
 
7 Správním střediskem Severní Dakoty je 

město: 
a) Bismarck b) Fargo c) Richelieu  

 
8 Kolik mají Spojené státy asi obyvatel: ? a) 265 milionů b) 268milionů c) 289 milioů  
 
9 Prezident Spojených států je volen na: a) tři roky b) čtyři roky c) pět let  
 
10 Kdo byl první prezident USA ? a) Thomas Jefferson b) Theodor Roosevelt c) George Washington  
 Ve kterém roce byl zvolen ? d) 1786 e) 1789 f) 1798  

 
11 Za kterého prezidenta byla podepsána Pittsburská dohoda ?   
 V jakém jazyce byla napsána ? a)    česky b) slovensky  c)  čes. a slov. d) anglicky  

 
12 Který americký prezident podepsal Jaltskou dohodu ? Roosevelt Truman   

 
13 Který americký prezident podepsal Postupimskou dohodu ? Roosevelt Truman  

 
14 Kolikátý prezident byl John Fitzgerald Kennedy ? 31 33 35  

 
15 Kolik prezidentů bylo zvoleno dvakrát ? 11 13 15  

 
16 Byl některý prezident zvolen třikrát ? Abraham Lincoln F. D. Roosevelt G. Washington  
17 Kolikátý prezident byl Clinton 42 43 44  

 
18 Někteří z prezidentů měli shodná jména, kteří? a) Adams b) Bush c) Jackson  
  d) Johnson e) Kennedy f) Roosevelt  

Část otázek převzato z kvizu  Martiny Jizbové z mfD 
 
Správné odpovědi: 

1b, 2a, 3a 4be, 5a, 6a, 7a, 8a, 9b, 10ce, 11 Wilson, b, 12a, 13b, 14c, 15c, 16bc, 17a, 18abdf 
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Dne 27. listopadu se dožil 90 let bratr Mirko Vosátka - Grizzly. Přesto, že žije daleko od 
hlavních cest, nežije v ústraní; jeho „chalupa“ je křižovatkou a zastávkou mnoha skautů. 
Chceme připomenout toto významné životní jubileum, spisovatele, kreslíře, výtvarníka, 
zálesáka, znalce a milovníka přírody, ornitologa, ekologa, velkého českého skauta, 
vodáka, nositele mnoha skautských vyznamenání mezi nimi i zlaté Syrinx.  
 
Drahý bratře Grizzly,  
Sbor nositelů Řádu zlaté Syrinx Tě zdraví a v den tvých 90. narozenin s upřímným díkem 
za Tvou neúnavnou celoživotní práci pro náš skauting i pro zlepšování vztahu k přírodě. 
Přijmi naše srdečné přání dobrého zdraví a elánu do dalších let.  
 
Pražská lesní škola A. B. Svojsíka udělila svému dlouholetému instruktoru při příležitosti 
jeho devadesátin Čestné členství své školy.  
 
Svému čestnému členu přeje mnoho spokojenosti a zdraví. 

1. klub OS přátelé Vatry 
 
Přidáváme se ke všem gratulantům s přáním osobní spokojenosti a všeho nejlepšího. 
Těšíme se na každé slovo od Tebe, zůstaň nadále tím naším skautským „dědkem“, od 
kterého dobře snášíme i jeho dobře míněný a zvednutý, kárající prst. 

Kmenové noviny OS 
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Přejí všem svým čtenářům  
Kmenové noviny 

 
 
 
Upraveno podle PF 176. klubu OS Strakonice 
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Abychom usnadnili alespoň částečnou orientaci 
zájemcům, neznajícím češtinu, o toto periodikum 
českých skautů kmene dospělých, vytvořili jsme 
základní přehled o jednotlivých pravidelných 
rubrikách v anglickém jazyce.  

Redakce  
 

In order to make orientation in this COSG bulletin 
a little bit easier for those without knowledge of 
the Czech language, we established a basic 
overview on selected regular columns in English. 

Editors 

Resumé 
 
 

KMENOVÉ
NOVINY OS

Občasník kmene dosp ělých

 
(The Intermittent Bulletin for COSG) 
Selected excerpts from articles contained in this 
Volume of KN. 

K M E N O V É  Z P R Á V Y  

 
(COSG NEWS) 

The most important information and/or decisions 
of the COSG Council incl. participation of the 
District Council Delegates. 

 

Ze skautského světa 
(From the Scout World) 

ZENTRALEUROPA@KTUELL  
Selection from foreign Scout/Guide press media as 
managed by the International secretary and his 
team. 
� Foreign Press   
� A meeting of Postbox Secretaries 
� A visit from abroad 
 

z klubůz klubůz klubůz klubů   (C l u b  n e ws )  
Diverse information from the OS clubs… 

PRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍPRO ZAMYŠLENÍ  
( R E FL E C TI O N S)  
Works by COSG members … 
 
GRAMATIKA  PRO  SKAUTY   12 
(Scout Grammar Part 12) 

Regular lessons on Czech 
Language aimed at scout ex-
pressions and “slang 
words”.Example:  
“In a live fellowship the common 
language is showing 

development and change. We can see some 
changes supported but other ones coming into 
being by occasion. Among us Scouts/Guides, it 
surely would be good, if we ...“ 
 

ZPĚVEM  K SRDCI, 

srdcem k vlasti (2)  
(SING A SONG, LOVE YOUR HOME 
PART 2) 
It contains regular contributions on Scout/Guide 
songs and singing in OS clubs. Just recently, this 

column has replaced a similar part 
dealing with Scout/Guide 
vociferations. Example: 
 “Our ancestors used to say: ´Sing 
a song, love your home´. But the 
young people at present times not 
only read simply a little, but also 

sing seldom a song. Do you think that Old 
Scouts/Guides cannot learn today’s´ songs?” 
 

Různé      (Miscellaneous ) 
Invitations, notes, remembrance of important 
personalities, jubilees, attractions, schedule of 
activities, etc…  
 

PŘÍLOHY  ( Inset documents) 
Indications on important occurrences within 
COSG and/or in the Scout Movement, 
international Scout/Guide activities… 
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